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7 7 Ugyanazon folyamat két oldalán 
állunk, munkánkat közösen 

láthatjuk el igazán”
TVagyszerű szervezés, alapos
1 '  előkészületek te lt ház, 

őszinte légkör. Így lehetne rö
viden jellemezni az ipari kari 
KISZ-szervezet á lta l rendezett 
interpellációs napot. Kovács 
István  K ISZ -titkár m uta tta  be 
az est vendégéit, OUé Lajos 
dékánt, Szabados A nna dé
kánhelyettest, Marcell. Jenő 
párttitkárt, Marosi M iklós kari 
szakszervezeti elnököt és a 
k a r tanszékvezetőit; Megyeri 
Endrét, Kiss Imrét, Vági Fe
rencet, Barna Gyulát, Ferencz 
Lászlót és Bikics Istvánt.

A rövid megnyitó u tán  Öllé 
Lajos azonnal a  tárgyra tért, 
ezzel is jelezve a találkozó kö
tetlen form áját és az igyekeze
tét. hogy lehetőség szerint 
m inden kérdésre sor kerüljön. 
Először „tévészokás” szerint 
az előzőleg benyújtott kérdé
sekre válaszolt. Különösen egy 
másodéves iparos csoport kér
désére tért ki, ak ik  egy egész 
kis tanulm ányt írtak  az egye
temi oktatásról, véleményük 
szerint az egyre nö\rekvő m e
m oriter anyagot csőkenteni 
kellene, és a fő hangsúlyt az 
alkalmazásra, a készségfejlesz
tésre, az információ-felhaszná
lásra kellene fekte tn i. Öllé 
elvtárs elmondotta, hogy az 
egyetem sokat te tt az utóbbi 
időben ez ügyben, a  reform  je 
lentősen csökkentette néhány 
tárgy kötelező anyagát, növe
kedett a hallgatókat in ten 
zívebben az oktatás fo
lyam atába jobban bevonó 
form ák szerepe (szemi
nárium , koncentrált oktatás, 
szakszem inárium  stb.). Véle
m énye szerint a k ért kötelező 
m em oriter anyag m inim ális
nak  tekinthető, és szükséges 
alap  a közgazdaságtan későbbi 
tanulmányozásához, hiszen a 
készséget csak ism eretanyag 
birtokában lehet elsajátítani, 
fejleszteni. A csoport tagjai 
egyes előadások és szem ináriu
mok színvonalát is elégtelen

nek ta lálták , a h ibát nem csak 
az előadó személyében keres
ték, hanem  abban, hogy az 
egyetemen nem  foglalkoznak 
kellően az oktatás folyam atá
val, oktatási módszereiket nem  
fejlesztik, nincsenek m odern 
eszközök, vélem ényük szerint 
a középiskolához képest csak 
az anyag több, az oktatási 
form a változatlan. A meghí
vottak közül az est folyam án 
többen is hozzászóltak ehhez 
a kérdéshez, o hallgatók által 
feste tt képet általában egyol
dalúnak és megalapozatlannak 
találták, részletesen elmondták  
a reform  óta te tt változásokat, 
összehasonlítva a régebbi idő
szakkal, és bár udvariasan, de 
határozottan elutasították azt 
a hangot, am ely a diákság ré
széről az eddigi eredm ényeket 
semm ibe vevő helyzetről, az 
oktatás csődjéről, kétezer éves 
lemaradásról beszélt. Kérték, 
hogy a hallgatók megalapozot
tabb, konkrétabb kérdéseket 
tegyenek fel, m ert az ilyenekre 
egyszerűen nem  lehet válaszol
ni, ezeknek  a  találkozóknak  
pedig főleg konkrétságukban  
lehet nagy hasznuk.

A továbiakban bizonyították 
is ezt, m ert a konkrét és 

megalapozott, egyes tárgyak
kal, jegyzetekkel, szem ináriu
mokkal kapcsolatos kérdések
re pontos, a hallgatóságot 
kielégítő választ adtak. Megye
ri Endréhez ké t szem inárium - 
vezetőről érkezett panasz, aki 
megköszönte az információkat, 
és megígérte, hogy a szem iná
rium vezetőket, am ennyiben ez 
látszik a legjobb megoldásnak, 
leváltja, csak azt sajnálta, hogy 
a hallgatók nem  je lezték előbb 
kifogásaikat. A tanszék részére 
érkezett m ásik lényeges kér
dés az Ipargazdaságtan tan
könyvet hiányolta. Megyeri 
elvtárs elmondotta, hogy az 
1966-os tankönyv elavult, az 
ú j tankönyv összeállítása igen 
nagy m unkát vesz igénybe, kü

lönösen egy olyan tárgynál, 
m int az övék, am elyiknek el
m élete és gyakorlata évről év
re  változik, szerinte nem  is 
érné meg a ráfordíto tt fá rad t
ságot, és a hallgatóknak tudo
másul kell venniük, hogy az 
egyetemen egyre inkább ke
vésbé strukturált tananyaggal 
találják m agukat szem közt. 
Nagy derültséget keltett, am i
kor a  tanszéket azzal „vádol
ták”, hogy a bérjövedelmező
ségi érdekeltséget, m in t az 
egyedül üdvözítő megoldást ta 
n ítja, holott a  közgazdasági 
közvélemény általában  nem is
m eri el. Megyeri elvtárs egy

rögtönzött kis szakelőadással 
körítve bizonyította az ellen
kezőjét.

T> ovid kérés Öllé elvtárs- 
hoz, az iparstatisztika ok

ta tását két félévről csökkent
sék egy félévre. Megnézzük — 
ígérte a statisztikai tanszék ve
zetője. Ehhez hasonló kérdést 
te tt fel egy m ásik hallgató, aki 
azt javasolta, hogy az elm élet
történet első félévét a politikai 
gazdaságtan és a gazdaságtör
ténet keretében oktassák, és a 
m ásodik fé lév  anyagát vegyük  
részletesen két féléven keresz
tül. Mivel a  tanszék nem  az 
ipari karhoz tartozik, a dé
kán  csak a javaslat továbbí
tását tudta  megígérni A rra a 
kérdésre, hogy m iért nem  le
het szakszem inárium i témából 
koncentrálni, azt válaszolta, 
hogy a  két form a eleve elté
rő céllal keletkezett, de ha 
ezen változtatnának is, akkor 
sem ta rt ja  jelenleg hasznos
nak, hiszen a szakszem inárium  
és a szakmai gyakorlat lehe
tőségeit még messze nem hasz
náltuk  ki, és nincs értelm e to-

(Folytatás a 7. oldalon) FOTO ESZES TAMÁS

17 külföldi hallgató kapta 
meg diplom áját 1972. novem
ber 21-én. A diplomakiosztó 
ünnepélyen részt vettek egye
tem ünk állam i vezetésének és 
KISZ-szervezetének képvise
lői. Az állam i vezetés nevé
ben dr. Solym ár Károly elv
tá rs búcsúztatta a hallgatókat, 
a diplom ákat pedig az illeté
kes karok dékánjai adták  át. 
Egyetemünk KlSZ-szervezeté- 
től ajándékot kaptak a végzős 
külföldi hallgatók.

Egy „vegyes” nyelvi klub
estre kerül sor a Nyelvi Kör 
keretein belül, novem ber 30- 
án, ahol többek között az 
orosz nyelvet kedvelő hallga
tók szovjet költők verseivel 
ism erkedhetnek meg.

December 2-án, szombaton, 
délelőtt 10 órakor ballagnak 
végzős hallgatóink, m ajd utána 
Egyetemi Tanácsülés keretében 
kerül sor az oklevelek ünne
pélyes átadására.

T ervek, elképzelések
Az elm últ tanév végén egye

tem ünkön bizottság alakult 
az állam i és társadalm i szer
vek képviselőiből azzal a fel
adattal, hogy összeállítson egy 
nagyvonalú program tervezetet 
egyetemünk bekapcsolódásá
nak lehetőségeiről Budapest 
centenárium ának ünnepség- 
sorozatába. A bizottság mesz- 
szemenően figyelembe vette 
azt a tényt, hogy 1973 az 
egyetem jubileum i éve is cs 
így ezzel kapcsolatban komoly 
feladatok hárulnak oktatóink
ra  és hallgatóinkra egyaránt.

Egyetemünk RlSZ-szervezc- 
te a „centenárium i program 
m al” kapcsolatos célkitűzé
seit alapvetően három terü le
ten kívánja m egvalósítani: az 
egyetemi K ISZ-klub keretén 
belül, a  külső társadalm i 
m unkaakciókban és a cente
nárium i ünnepségeken való 
képviselet területén.

A közelmúltban rendeztünk 
egy beszélgetést a Fővárosi 
Tanács vezetőivel a klubban, 
m int az egész program  nyitó
eseményét. Célunk az volt, 
hölgy hallgatóinknak lehetősé
get nyújtsunk közvetlen be
szélgetés form ájában is fővá
rosunk jelenének, terveinek 
megismerésében. A beszélge

tésen —, mely színvonalát te
kintve egyesek szerint nyilvá
nos tv-adásban is közvetíthető 
lett volna — sajnos meglehe
tősen kevesen vettek részt. 
Reméljük, hogy a fővárosunk
kal foglalkozó reprodukciós 
kiállítás a következő évben 
nagyobb tömegeket fog vonza
ni.

A társadalm i m unkák te rü 
letén főleg a külső szervezé
sekbe kívánunk bekapcso
lódni. („Szép Tiszta Ferenc
városért” stb.) Jelenleg vár
juk a kerület illetékes szer
veitől a munkalehetőségeket.

Egyetemünknek több — 
évek óta eredményesen sze
replő — művészeti együttese 
van, melyek felajánlották, 
hogy szívesen adnak műsort a 
kerület különböző centená
rium i megemlékezésein, ko
szorúzásain stb.

Az első évfolyam KISZ- 
vezetősége éppen a m ár em lí
tett bizottság javaslatára sze
repeltet éves m unkatervében 
olyan szervezett városnéző sé
tákat, melyek lehetőséget ad
nak vidéki hallgatóinknak, de 
minden bizonnyal néhány bu
dapestinek is fővárosunk jobb 
megismerésére.

Mindezek tervek, elképzelé
sek, megvalósulásukról folya
m atosan tájékoztatjuk olva
sóinkat.

M. T.

Miről tárgyalt az V. országos kollégiumi
konferencia?

Diákönkormányzat • Közösségi élet • Elméleti kutatócsoport

November 9. es 11-e között 
rendezték Pécsett az V. Orszá
gos Kollégiumi Konferenciát, 
melyen az  ország 130 egyetemi 
és főiskolai kollégium ából kö
rülbelü l 240 állam i és d iák
vezető vett részt. Az Orvos
tudományi Egyetem m int ren
dező szerv igazán k ite tt m agá
ért: a  3 nap a la tt, az ország 
felsőoktatási kollégium ainak 
vezetői kellemes légkörben be
szélgethettek, v itatkozhattak 
— a plenáris és szekcióülése
ken tú l is —, az egymást köl
csönösen érin tő  kérdésekről.

A tartalm i részt illetően m ár 
eltérő lehet a küldöttek véle
ménye, attól függően, hogy sa
já t kollégium aikban m ennyit 
tudnak hasznosítani a konfe
rencián elhangzottakból.

A tan ácsk ozás eg y  fe lté te ln ek  
m in d en k ép p en  e le g e t  tett: tisz tá 
zódott, h o g y  m ily en  új problém ák  
m erü ltek  fe l az e lm ú lt 3 év b en  a 
veszp rém i ta lá lk ozó  ó ta , hol állnak  
je len leg  k o llég iu m ain k  a sza k m a i-, 
p o é tik a i m u n k a  terü le tén , a szak- 
k o llég iu m i k érd ésb en , a k o llég iu m  
álta lán os m ű v elő  tev ék en y ség éb en .

M indenekelőtt meg kell á l
lapítani, hogy szám talan — a 
konferencián felvetett problé
m án mi m ár jóval tú l vagyunk, 
előttünk nagyon sok új, meg
oldatlan kérdés áll.

Könyveket 
a tanyasi iskoláknak!

Főiskolánk KISZ-bizottsága „Könyveket a tanyasi 
iskoláknak” címmel akciót h irdetett meg. A rra kértük 
KISZ-szervezetünk tagjait, hogy legyenek támogatói a 
mozgalomnak és bocsássák rendelkezésünkre azokat a 
könyveket, am elyekről szívesen lem ondanának 8—14 
éves általános iskolai tanulók számára.

Kezdeményezésünk eddigi szakasza sikeresen zárult, 
m integy 400—500 kötet szépirodalmi könyvet gyűjtöt
tünk  össze. Az összegyűjtött könyveket 1972. november 
hő végén egy nyírségi tanyasi általános iskolának adjuk 
át, ahol 60 tanuló 2 pedagógus irányításával tanul.

Kezdeményezésünket tovább folytatjuk, és bővíteni 
szeretnénk.

Szeretnénk, hogy valam ennyi felsőoktatási intéz
mény rész venne e nemes mozgalomban, és valamennyi 
tanyasi általános iskola kisebb könyvtárral rendelkezne.

Sztanó Imre,
a Pénzügyi és Számviteli Főiskola 

KISZ-bizottság titkára

A szakkollégium például 
csak 4 éve m űködik, mégis az 
országban élenjárok vagyunk, 
a  felsőoktatási intézm ények 
kollégiumiban ugyanis, vagy 
nincs szakkollégium, vagy csak 
kezdetleges form ában m űkö
dik. Ez a  kérdés egyébként 
súlyozottan szerepelt a  tanács
kozáson, tehát várható, hogy 
egy hasonló találkozó idejére 
a 130 kollégium többségében 
m űködni fog szakkollégium, 
m elyek megszervezéséhez né
m i tapasztalatátadással mi is 
hozzájárultunk, Chikán A ttila 
szakkollégiumi igazgató és Te- 
messy József DB titkár hozzá
szólásai révén.

Ü g y  érzem , h o g y  a d iá k 
ön k orm án yzat erő síté se  m íg  a 
d iák v eze tő k n ek  s ta b il e lfo g la ltsá 
got ad, add ig n á lu n k  en n ek  g y a 
k orlása  je len ti a  fő  m u n k át. Va
g y is  igen  jó h e ly en  á llu n k , de m ég  
m eg  k e ll tan u ln i a leh e tő ség ek k el  
é ln i. A zt u g y a n is  sen k i sem  v ita t
hatja , hogy  eg y etem ü n k  k o llég iu 
m aib an  a k ö zö sség i é le t m ég  
m essze  e lm arad attó l, am it a fe l
té te lek  leh ető v é  teszn ek .

Felm erült, hogy egy tenden
cia kezd érvényesülni: aho
gyan javulnak a tárgyi fe l
tételek, úgy hal el a közösségi 
élet a  kollégiumokban. A hoz
zászólók (legalábbis a tudo
mányegyetem i szekcióban) á l
talában egyetértettek. Végül is 
m egállapodtunk abban, hogy, a 
haladó hagyom ányokat (me
lyekről igen sokat beszéltünk, 
a hires sárospataki kollégium 
tól kezdve a NÉKOSZ-moz- 
galomig) nem  lehet m echani
kusan „átm enteni” az új fel
tételek közé, hanem  a haladó 
hagyom ányokat „ötvözni kell” 
az új viszonyoknak megfelelő 
tartalom m al. Természetesen ez 
a  tartalom , illetve ennek je 
lentős része még nálunk is 
kim unkálásra vár. A fent em 
líte tt jelenségben, tehát nem 
olyan ok-okozati összefüggést 
kell látnunk, m iszerint a rossz 
feltétrelék akkor jó közösségi 
életet eredményeznek- Az biz
tos, hogy
a m od ern , korszerű  k örü lm én yek  
k özött is a fa lak  n agyon  e lv á la szt
já k  eg y m á stó l az em b erek et. (A  2 
á gyas szob ák  prob lém ája  szin tén  
tém a volt.) V iszon t a jó  tárgy i fe l
té te lek , a  k én y e lm es  e lh e ly ezé s  
n em  olth atja  k i a k ö zö sség i é le te t

Körülbelül itt érkeztünk el a 
jelen gyakorlatához. Az előre

m egküldött írásos anyagok kö
zött található  volt egy „kuta
tási tém ajavaslat”, mely fe l
öleli a  kollégium okat jelenleg 
legközvetlenebbül érintő, s ed 
dig még nem  tisztázott kérdé
seket.

A z eg y etem ü n k  k o llég iu m a it  
ö ssze fo g ó  K özponti K o llég iu m i D i
ák b izottság  fog la lk oz ik  eg y  ,, e l
m é le ti kutatócsoport*’ lé treh ozásá 
n ak  gon d olatáva l, m e ly  eg y en lő re  
csak  terv . U gyan ak k or a K in izsi 
u tca i k o llég iu m b an  fe lm erü lt, hogy  
k o llég istá k , v a g y  n em  k o llég istá i:  
szo c io ló g ia i tém ájú  T D K -ban a  
k o llég iu m ró l írjan ak , s  a szerzőt, 
v a g y  a szerző k et a K DB is  m eg
fe le lő en  hon oráln á.

M indkét kezdeményezéshez 
nagy segítséget nyú jtana az 
em lített tém ajavaslat, ezen 
kívül a vállalkozókkal, konk
retizálnánk m indent: feldolgo
zásra váró kérdés Van bőven 
a kollégium agit.-prop.-tevé- 
kenységtől kezdve az alapkö
zösségi rendszerig. , Az elké
szített anyagok nagy segítsé
get nyújtanának a  kollégiumi 
diákbizottságoknak, s a kez
deményezések jelentőségét 
aláhúzza, hogy egyetemünk 
hallgatóink körülbelül fele 
kollégista. (Ez a bejelentés 
egyben felhívás is.)

Egyetem ünkről öten vettünk 
részt a pécsi konferencián; az 
em lítetteken kívül Tóth And
rás, a M akarenko utcai kollé
gium igazgatója; a Kinizsi u t
cai kollégiumot Bakonyi Péter 
képviselte- T anultunk is a  ta 
nácskozáson, hiszen á plená
ris ülésen például igen színvo
nalas beszámolót ' hallhattunk 
arról, milyen hagyományai 
vannak a magyar kollégiumi 
rendszernek, hol a helyünk 
euróoai viszonylatban, s azt is 
m egállaoíthattuk. hogy nincs 
szégyenkezni valónk.

Azt viszont m ár
h iá n y o ltu k , hogy  csak  eg y etlen  
m on d at han gzott el a k o llég ista  
házaspárok  k érd ésérő l, p ed is  ez  
országos v iszon y la tb an  eg y á lta lá n  
n em  m egold ott.

M indenesetre a tapasztala
tokat igyekszünk hasznosí
tani, s legfőbb gondunk, hogy 
sa já t területünkön lépjünk 
előre. Ezért is hívom fel a fi
gyelmet ism ételten a cikkben 
em lített két kezdeményezésre.

Janurik  János
KDB titkár



Elégedett ember
TJa valaki azt mondja ma- hoc 

gáról — „elégedett vagyok, oly 
mert olyan dolgokkal foglal- KIl 
kozom, amik érdekelnek, és évf 
kielégítenek,” — annak a 
munkája már majdhogynem 
fél siker, fél eredmény. S 
azon a területen, amelyen 
Akar László tevékenykedik 
nem sokkal haladva túl az 
egyetemi élet startvonalán, ez 
bíztató kezdet, ö  volt az, aki 
nagyon őszintén ilyen meg
elégedett embernek vallotta 
magát.

Hogy megválasztották az el
sőévesek KISZ-titkárnak nagy 
kedvvel és lendülettel fogott a 
munkához. Mint tapasztalt 
mozgalmár tudja, itt nem le
het késlekedni, aki tempót 
veszt, az „útitársak” nélkül 
marad. Már mint középiskolás 
szerzett egy-két tapasztalatot 
ezen a téren.

A Fazekas gimnázium mate
matika tagozatán érettségizett.
Két évig volt az iskola KISZ- 
titkára majd a KISZ KB. kö
zépiskolai és szakmunkástanu
ló tanács diákelnöke lett. A 
rétegtanácsot egy évnél tovább 
irányította. Sokszor vezetett 
KISZ-tábort, ahol teljes dön
tési jogköre volt. A katonaság
nál bekerült a zászlóalj veze
tőségébe, utána ezred vb-tag 
lett, majd századtitkárrá vá
lasztották. Jónéhány egyetemi 
társát sikerült nagyon közelről 
megismernie ott. Véleménye 
szerint akik a katonaság „ros
táján” átmenve egymás előtt 
megállják a helyüket, azok
ban a civil életben sem lehet 
csalódni.

Mielőtt még átlépték volna 
az egyetem kapuját, sokat vi
tatkozott társaival, hogyan le
hetne a KlSZ-mozgalmimun- 
kát jól csinálni. Most itt van 
az önigazolásra a lehetőség.

hogy ne csináljanak többé 
olyant, ami nem nevezhető 
KISZ-munkának, A 9 tagú 
évfolyam KISZ-vezetőségnek 
az a célja, hogy sok embert 
megfogó mozgalmi munkát vé
gezzen.

Huszonhárom alapszervezet 
fog össze a vezetőség. Az 
alapszerveket az év folyamán 
politikai és tanulmányi vetél
kedők során szeretnék verse
nyeztetni. Csoportos labdarú
gó-tornát terveznek a kollektí
va összekovácsolása érdekében 
vegyes csapatokkal (fiúkkal, 
lányokkal) kirándulással egy
bekötve. A tanítási nagyszüne
tekben dalfesztiválokra ké
szülnek az alakulóban lévő kó
rusok. Idegen nyelvi levelezé
si mozgalommal kapcsolják 
majd össze a nyelvtanulást. S 
ahol a legtöbb sikert kívánjuk 
az elsőéveseknek az a mini
mum u. p. versenyünk.

Csupán néhány pont a 
munkatervböl, amely valóban 
színesnek mondható. Megvaló
sulásukért sokat kell tenni a 
KISZ-vezetőségnek. Akar La
ci idejének is nagy részét ma 
még a mozgalmi munka köti 
le. Reggel S órakor kezdi a 
„műszakot” az egyetemen, s 
valamikor este 10 óra tájban 
vetődik haza. Kedvenc hobby- 
3iával a matekkal sem tud 
olyan mértékben foglalkozni, 
mint középiskolás korában. A 
tanulást is másképpen kell 
ütemeznie, mint annak a hall
gatónak, aki „csak” egyetemis
ta. Egyes tárgyakkal sok elfog
laltsága ellenére is folyamato
san foglalkozik, míg a többit 
csak szakaszosan tanulja. De 
nem panaszkodik, hisz még 
így is idömilliomosnak érzi 
magát a középiskolai kötele
zettségekhez képest. Szabad 
idejében irodalommal, és a 
komoly zenével szeretne köze- Fotó: Eszes István

Hogy közelebb kerüljünk egymáshoz
IV/lár több mint egy hónap- 

ja lezajlottak a DB-bi- 
zottsági választások, helyen
ként nézeteltérés nélkül, más
hol éles viták után, de meg
született a döntés. Ebből az al
kalomból kerestem fel a Ve
res Pálné utcai kollégium DB- 
titkárát, Kalász István első
éves hallgatót.

— Számitottál-e rá, hogy te 
leszel a titkár?

— Az igazság az, arra gon
doltam, hogy bekerülök a 
DB-be, de hogy titkár leszek, 
annak a lehetősége nem me
rült fel bennem.

— S mire támaszkodott a 
jelölőbizottság, amikor össze
állította a vezetőségi tagok lis
táját?

— Csak a középiskolából 
hozott jellemzésekre tudtak 
hagyatkozni, hiszen az itt töl
tött néhány hét kevés arra, 
hogy mélyebben megismerjük 
egymást. Esetleg az jelentett 
támpontot, hogy itt nagyon 
sok srác van, akivel egy szá
zadban voltam a katonaság
nál.

— Volt már ilyen megbíza
tásod?

— Másodikos gimis korom
ban lettem kollégista, s elő

ször kültúrosként, majd mint 
DB-titkár tevékenykedtem. A 
kollégiumi DB és az iskolai 
KISZ-szervezet között sajnos 
nagyon laza volt a kapcsolat, 
és én közvetítő szerepet töl
töttem be. Most a fő cél: 
megismerni az embereket, s 
elérni, hogy minden téren kö
zelebb kerüljenek egymáshoz. 
Az idő rövid ahhoz, hogy nagy 
programokat lehessen tervez
ni, de erőnkhöz mérten bizto
sítjuk a lehetőségeket, s a la
kókon múlik, mennyire él
nek vele. Sok érdekes, vonzó 
kulturális és politikai rendez
vény szerepel programunk
ban. Ilyen a Makarenkóhoz 
hasonló disc-jockey, vidám 
irodalmi estek, ahol az irodal
mi színpad koleszos tagjai 
lépnek fel. Alkalmat adunk a 
magukban valamely művé
szet iránt tehetséget érző fia
taloknak a bemutatkozásra. 
Tervezzük neves újságírók 
meghívását a klubba: aktuális 
politikai kérdésekről szeret
nénk részletesebb tájékozta
tást kapni, ugyanakkor 
szakproblémákról beszélgetni. 
A sportolási lehetőségeink jók, 
a Veres Pálné Gimnázium ud
varán lehet focizni, s előrelát

hatólag a tornatermünket is 
is rendelkezésünkre bocsátják.

Ügy gondoltam, ha már a 
kollégiumban járok, bekopo- 
tatok néhány szobába: nekik 
mi a véleményük az új DB- 
titkárról? Nagyon sok srác 
van ugyanis a koleszban, akik 
egy században volták, így ár
ra mertem következtetni — s 
milyen rosszul —, hogy vala
melyest ismerik egymást.

Konkrétumot csak címsza
vakban hallottam: lezser srác, 
jó viszonyban van a többiek
kel, jó humorú, tud alkalmaz
kodni, nagyon kritikus, szóki
mondás, határozottság jel
lemzi.

Ügy érzem, a megkérdezet
tek elégedettek a választással, 
és hogy tényleg alaposak vol
tak-e, azt az idő dönti el.

Barna Zsuzsa

,Äz állami oktatás helyzetéről 
s  fejlesztésének leiadatairól”

A határozat a mi ügyünk is
A Központi Bizottság hatá

rozata, melynek megszületését 
a párt X. kongresszusa indítot
ta el, kifejezi, hogy oktatási 
rendszerünk társadalmunk szo
cialista fejlődéséban fogant 
igényeknek, megérett szükség
leteknek már nem felel meg, 
elodázhatatlan mielőbbi to
vábbfejlesztése. Nagy a száma 
azoknak a fogyatékosságoknak, 
amelyeket felvet, amelyeknek 
a leküzdését elhatározta. Kö
zülük legsúlyosabb, hogy sem 
a világnézeti, sem az életben 
való részvétel „szakmai” elő
készítését nem tartja megol
dottnak és kielégítőnek. Gya
korlatilag az oktatás tartalmá
ban formáiban, s módszerei
ben egyaránt számot kell 
vetnünk a korunk által tá
masztott követelményekkel.

A határozatban előtérbe ke
rülnek az általános és a szak
munkásképző iskolák, s a kö
zépiskolákról is több szó esik, 
mint az egyetemről. Ez így he
lyes — állapítja meg az írá
sos anyag- de semmiképpen 
sem jelenti azt, hogy mi most 
várhatunk mindaddig, amíg az 
általános és középfokú okta
tásban a problémák megoldá
sában, eredményeket érnek el. 
A határozatban megtalálhatjuk 
azokat az elemzéseket és fel
adatokat, amelyek az oktatási
rendszer egészét, tehát egyete
münket is érintik.

A felsőok tatási 
vonatkozások

Az oktatás egész rendszeré
re vonatkoztatja a határozat a 
tartalom korszerűsítését, a tan
tárgyak maradandó ismeret- 
anyagát, struktúráját, s 
a szervesen illeszkedő közlési 
és számonkérési módszereket 
állítja a fejlesztés tengelyé
be. Ezt kell nálunk is döntő 
láncszemként megragadni.

Egyik elsőrendű feladatunk

— erősítették meg a pártbizott
sági tagok az írásos anyagot 
—, az utóbbi években elké
szült pontosabban, az összegye- 
temi képzést szolgáló tan
anyagok egyetemi szintű felül
vizsgálata, értékelése. A felül
vizsgálásnak a szakmai vala
mint az eszmei- és ideológiai 
színvonal mellett arra is te
kintettel kell lennie, hogy ok
tatásunkban nem következett-e 
be túlságos szétaprózottság. 
Indokolt-e az önálló tárgyak 
mai nagy száma? Szorosan 
kapcsolódik ehhez, az átfedé
sek kérdése, amik meg
szüntetése a tananyag csök
kentésének is fontos esz
köze. Amíg nincs meg a tar
talmi értékelés, az adott tár
gyak konkrét kapcsolódásai
nak ismerete, addig nem adha
tó meg a tárgyak lényegéből 
fakadó formai és módszertani 
igény sem. A tartalmi korsze
rűsítés nagy és nehéz munka 
lesz a tervezésben és a szerve
zésben egyaránt.

A pártbizottsági tagok fog
lalkoztak a nevelés kérdésével 
és megerősítették az előterjesz
tett írásos anyagnak azt a 
megállapítását, hogy az okta
tás nevelő hatása világnézeti 
formáló ereje ugyancsak a tar
talomtól függ elsősorban, no
ha a tananyagok közlésének 
módja, didaktikai felépítése is 
fontos kérdés. Az oktatási 
anyagok korszerűsítésével kell 
megvetni az alapját a hallga
tók világnézeti és emberi ne
velésének.

A határozat az egyetemek 
KISZ-szervezeteinek irányítá
sát legfőbb feladatként jelöli 
meg. Pártszervezetünk tevé
kenységében a KISZ-irányítás 
nevelőmunkájának hatékony
sága ez ideig is központi he
lyet kapott, azonban a jövő
ben a területre még nagyobb 
gondot fordítanak.

A határozat kapcsán foglal
koztak az egyetem kutatási té
máival, amelyek nélkülözhe
tetlenek a szakmailag korszerű 
marxista világnézetet formáló 
és megalapozó tananyagok szü
letéséhez.

Egyetemünk káderutánpótlá
sa jól felkészült oktatógárdánk 
stabilizálása szempontjából ke
rült ugyancsak a határozat 
kapcsán részletes megtárgya
lásra.

Mit és hogyan?
Egyetemünk hibát követ

ne el, ha úgy fogná 
fel, hogy mi a hatá
rozat előtt megtettük köteles
ségeinket, s megnyugodnánk 
babérainkon. Egyrészt az új 
kezdemenyezések is sok prob
lémát vetnek fel. Másrészt 
pedig a határozat fényében 
megmutatkozik, hogy több 
olyan kérdés is. van, amivel 
érdemben nem foglalkoztunk, 
noha ez elkerülhetetlen — ál
lapította meg az írásos anyag. 
Nem is helyeselhető, túlzásnak 
tekinthető az olyan magabiz
tos felfogás, miszerint refor
munk csatáját már megnyer
tük volna. Ezt mindaddig nem 
is lehet elmondani, amíg meg 
nem bizonyosodunk arról, hogy 
tananyagaink korszerűsítése 
mennyire jutott előre, és 
mennyiben elégítheti ki a ha
tározatban is megfogalmazott 
igényeket.

A határozat megvalósításá
ban tovább kell vinnünk az 
oktatás korszerűsítésében elért 
eredményeket. Ki kell dolgoz
nunk egyetemünk távlati fej
lesztésének tervét, melyet ok
tatásunk további tartalmi kor
szerűsítésére kell mint magra 
felépíteni.

E feladatot az egyetem és a 
pártszervezet vezetésének
együtt kell kidolgozni. Az 
egyetem vezető gárdája min
den egyes tagjának meg kell 
értenie, hogy a határozatból 
adódó feladatok meg
valósításában, akárcsak a tan
anyagok korszerűsítésére gon
dolunk is, nem lehet csak az 
eddigi módszerekkel célba jut
ni. Eredményre akkor számít
hatunk, ha vállalják, kezdemé
nyezik és meg is szervezik a 
határozatból fakadó teendőket. 
Ennek érdekében a pártszer
vezetnek elő kell segítenie, 
hogy dolgozóink és hallgatóink 
felelősségteljesen részt vállal
janak a határozat végrehajtá
sában, s evégett a pártdemok
rácia jegyében szükséges az 
egyetemi demokráciát fejlesz
teni.

A pártbizottság az előter
jesztett anyagot kiegészítette 
és az egyetemi munka vázolt 
irányvonalát a határozat szel
lemében megerősítette.

Nemcsak egy diplomát akarnak 
magukkal vinni

M é g is  ko/# /
D  ebizonyosodott, hogy nem tévedtünk, mikor az I. év- 

folyam KISZ-vezetőségét megválasztottuk. Leg
alábbis úgy tűnik. Mintegy bemutatkozásként három
napos szüretet szerveztek Tarcalon, egy hegyaljai kis fa
luban. Annak ellenére, hogy hideg volt, köd volt és esett 
az eső — nagyszerű élményben volt részünk. Először az 
lepett meg bennünket, milyen kedvesen fogadtak az ott 
élő emberek. A tsz vezetői már második este meglátogat
tak minket, és hosszan elbeszélgettünk a szövetkezet 
gazdasági problémáiról.. .  Utolsó este vendégül láttak 
szállásunkon finom hegyaljai borral. Szálláshelyünk, a 
falu régi klubja ping-pongfelszereléssel, sakkal, televí
zióval, magnóval, erősítővel biztosította esti szórakozá
sunkat. A csoport egy része Tokajban lakott, és mielőtt 
elindultak szálláshelyükre, vidám énekszó verte fel a fa
lu csendjét. Utána mi vettük át a stafétát.

Vasárnap reggel — az éjszakai esőzések miatt — nem 
mehettünk dolgozni. Ezért 4—5 üveg likőrrel és rummal 
kárpótoltak bennünket. Meg kell még említeni, hogy a 
tarcali SE asztalitenisz- és futballválogatott ja döntő ve
reséget mért „válogatott” csapatainkra.

A munka abból állt. hogy az összeaszalódott szőlősze
meket (aszút) külön le kellett szemezni egy „vedér”-be. 
Munka közben védő italról is gondoskodtak a vezetők.

— összességében meg vagyunk elégedve a munkával 
— mondta búcsúzáskor a Vezér Tsz elnöke.

Dobos—Blahó

Ismerjük-e a velünk élő mintegy 110 külföldi hallgatót? 
Odafigyelünk-e gondjaikra, bajaikra, keressük-e velük a kap
csolatot? Próbálunk-e segíteni nekik, hogy itt töltött életük 
évek múlva is örök emlék legyen. Mert nem könnyű megszok
ni az új környezetet, alkalmazkodni a megváltozott feltételek
hez és mindezek ellenére eredményes tanulmányi munkát vé
gezni. Távol élnek otthonuktól, nálunk tanulnak, velünk élnek 
és tanulmányaik befejeztével egyikük sem csak egy diplomát 
akar magával Vinni. Az egyetem elvégzése mellett meg akar
ják ismerni az országot, együtt akarnak élni, szórakozni ve
lünk.

A múlt héten a külföldi 
hallgatók hagyományos 

félévi „fehérasztal” beszélge
tésén éreztem meg igazán, 
hogy mily keveset tudunk az 
itt élő külföldi hallgatókról, 
gondjaikról, nyelvi és tanul
mányi nehézségeikről. Butya 
László a KISZ VB külföldi 
hallgatókat patronáló szakbi
zottsági vezetőjének fél
éves beszámolóját és a felszó
lalókat hallgatva kezdtem kö
zelebbről látni őket és többet 
megtudni róluk.

Évek múltak el egyetemün
kön hagyománnyá vált, hogy 
minden évben új hallgatók 
jönnek idegen országokból. 
Rácsodálkoznak hazánkra bol
dog örömmel néznek az új 
élet elé. De minden öröm egy
szer véget ér és a Nemzetközi 
Előkészítő Intézetben töltött 
egy év után megkezdődik a 
tényleges tanulmányi munka, 
az egyetemi élet, melynek 
örömeit, nehézségeit napi

gondjait mondták el a fiatalok 
félévi beszélgetésünkkor.

Megpróbálunk képet raj
zolni róluk, mely hűen tükrö
zi életüket, tanulásukat, szó
rakozásukat.

Az egyetemünkön tanuló 
külföldi hallgatók szocialista 
és fejlődő országokból jöttek, 
államközi megállapodások, 
társadalmi intézmények között 
érvényben levő megállapodá
sok alapján. Ha a hallgatók 
összetételét tekintjük, rögtön 
kitűnik, hogy eltérő kulturá
lis környezet képviselői. Ez 
kihat személyiségükre és 
munkájukra is. Ideérkezésük- 
kor felkészültségbeli különb
ségek vannak az egyes hall
gatók között, melyeket az 
Előkészítő Intézet egyéves 
munkája csak némileg tud 
csökkenteni. Sajnos az elő
képzettségbeli hiányosságok a 
tanulmányok megkezdésével 
akkumulálódhatnak. A kez
désnél meglevő problémák 
egy része az iskolarendszerek

különbözőségéből, nyelvi ne
hézségekből ered, másik ré
szük lehet szorgalom és képes
ségbeli hiányosság is. Tanul
mányi nehézségek komolyan 
az első és második évben je
lentkeznek, nemzetiségenként 
változóan. A felsőbb években 
már nincs lényeges különbség 
magyar és külföldi hallgató 
átlageredménye között, de az 
államvizsgákon kiütközhetnek 
a felkészültségbeli hiányossá
gok.

Fontos megjegyezni, hogy a 
külföldi diákoknak vannak 
tanulmányi problémáik, de ők 
is ugyanolyan eredményesen 
megállják a helyüket a tanu
lásban mint bárki más. Mégis 
vannak akik hajlamosak arra, 
hogy bizonytalan általánosí
tást mondjanak a külföldi 
hallgatók munkájáról, képes
ségeiről ha esetleg rossz ered
ményt érnek el. Nem látják 
azt, hogy köztük ugyanúgy, 
mint köztünk is található jó 
és rossz képességű, szorgalmas 
és hanyag hallgató egyaránt.

'J'anulmányaikban külö
nösképpen az elején van 

szükségük segítségre, hogy 
minél előbb elérjék a „ma
gyar” szintet. A tanszékek se
gítségadása, konzultációik és 
a KISZ Külföldi Hallgatókat 
Patronáló Szakbizottságának 
munkája mellett a leglényege
sebb a baráti kontaktus kiala

kítása a magyar hallgatókkal.
Ezt semmiféle szervezéssel 
nem lehet megteremteni. Lét
rehozásán fáradoznia kell a 
külföldinek és magyarnak is. 
Meg kell találni a segítség- 
nyújtás helyes formáit, a tan
székeknek és a hallgatóknak 
egyaránt. Nem lehet hathatós 
segítség a vizsgáknál érezhető 
„diplomáciai liberalizmus” 
sem. Ennek utóhatásai is sú
lyosak lehetnek, elmélyíthe
tik, konzerválhatják a hiá
nyos tudásszintet. Ez azonban 
mintha már megszűnőben len
ne, és helyét az oktatók tény
leges segítségnyújtása váltja 
fel. A fejlődést mutatják a 
külföldi hallgatók színvonalas 
doktori disszertációi, a készü
lő TDK-k is. örvendetes tény 
az is, hogy az elmúlt félévben 
nem volt évismétlő. De tud
juk azt is, hogy a hallgatók 
nem mindegyike használja ki 
megfelelően a számukra nyúj
tott segítséget, konzultációkat 
sem. Ezen a jövőben változtat- 
niok kell a saját érdekükben.

A külföldi diákok kulturá
lis élete csak részben kapcso
lódik az egyetemhez. Általá
nos tapasztalat, hogy nem ér
deklődnek a klub rendezvé
nyei, műsorai iránt. Fél kell 
támasztani az ilyen kulturált 
szórakozási igényüket, és na
gyobb aktivitással tovább kell 
keresni azokat a formákat, 
amelyek kínálják a külföldi 
és magyar diákoknak a közös 
szabad idő kihasználását.

Szeretnének többet látni, 
kapni Magyarországból: ennek 
érdekében szerveznek vetél
kedőt Magyarországról, szín
házlátogatást. folklór estet és 
országjáró kirándulást.

i— Suszter

Helyzetéből, feladataiból, és szerepéből következően egye
temünk egyike azoknak az intézményeknek, amely a KB ok
tatáspolitikai határozatának bázisa lehet, és kell is hogy le
gyen. A végrehajtás küszöbén célszerű és szükséges is, a ha
tározatot átgondolni. Mit, s hogyan akar megoldani, melyek a 
velük szembeni elvárásai és követelményei? Ezek figyelembe
vételével tűzte napirendre egyetemünk pártbizottsága novem
ber 15-én megtárgyalás céljául az MSZMP KB határozatot „Az 
állami oktatás helyzetéről, s fejlesztésének feladatairól” a 
végrehajtás nagy közös munkájának megkezdése előtt. A téma 
előadója Vági Ferenc volt, aki rövid bevezetővel bo
csátotta vitára az írásos anyagot, a párt vb és oktatási és tu
dománypolitikai bizottság nevében.

.............. .....  . __erősítették  meg a pártbizott-

bbről megismerkedni, mert 
zeken a területeken egy cső- 
ló hiányossága van.
De most elsősorban a KISZ- 

en kell olyan munkát produ- 
álnia a vezetőséggel együtt 
mit elismernek. Egy mondat- 
il ezt így fogalmazta meg 
Amit csinálunk az adjon, éi 
5 irányba befolyásolja az em
ezeket”. Ehhez kívánunk sok 
ikert.



Megértek a továbblépés feltételei
Ä pécsi tagozaton jövőre végeznek el

ső ízben közgazdászok. A tagozat oktatói 
és hallgatói garnitúrája ekkor válik tel
jessé, kialakulttá. A legnehezebb idősza
kon, a legsúlyosabb problémákon azon
ban már túl van a tagozat. D r. K o m já ti  
Z o ltá n  tanszékcsoport-vezető docenssel, 
d r . P a p p  L á sz ló v a l, a tagozat személyze
tisével és dr. S zű c s  P á lla l, a pántszerve
zet titkárával arról beszélgettünk, ho
gyan sikerült megteremteni az oktatás 
legfontosabb személyi és tárgyi feltéte
leit, milyen gondokkal, problémákkal 
küzd jelenleg a tagozat, és mi a fejlődés 
további útja.

Az országszerte érezhető közgazdász
hiány tette szükségessé a tagozat létre
hozását. Pécsre azért esett a választás, 
mert mint régi egyetemi város, jó felté
teleket biztosított a tagozatnak, másrészt 
a helyi társadalmi és állami szervek is 
támogatták. Az indulás mindezek elle
nére nagyon nehéz volt, minden újabb 
tanévkezdés, minden újabb évfolyam 
belépése új problémákat, nehézségeket 
okozott.

A legsúlyosabb gondot kezdettől a 
helyiséghiány jelentette. Az orvosi egye
temtől örökölt épületrész (az orvosi 
egyetem volt rektori részlege) már a má
sodik évfolyam belépésekor szűknek bi
zonyult. A gépipari technikum termeit 
kellett igénybe vennünk, ami elég ké
nyelmetlen megoldás volt részben a két 
épület közötti ingázás miatt, másrészt 
azért, mert ezek a helyiségek csak a dél
utáni, illetve esti órákban álltak rendel
kezésünkre. Jelenleg — a jog emeletrá
építése jóvoltából — nem kell igénybe 
vennünk a technikumot, de jövőre a IV. 
évfolyam belépésével lehet, hogy ismét 
rászorulunk. Az orvosi egyetem kémiai 
intézetének elköltözésével (ami már fo
lyamatban van) újabb helyiségek szaba
dulnak fel, épületen belül. Így némi át
alakítás, tatarozás után terjeszkedni tu
dunk, de valószínűleg ez is kevés lesz. 
Annál is inkább, mert a tanszéki szobák 
számát is növelni kell. Jelenleg négy— 
öt oktatónak jut egy-egy kisebb-na- 
gyobb szoba, ami bizonyos szempontból 
nem is volt rossz a kezdeti időszakban. 
Mert igaz, hogy benn dolgozni ilyen kö
rülmények között nemigen lehetett, de 
legalább annyi előnye volt, hogy jobban 
összekovácsolódott az oktatógárda.

Az első tanévre kinevezett kö
rülbelül 18 oktató a Jogi Egye

temről, illetve más pécsi felsőoktatási 
intézményből, az anyaegyetemről, vál
lalatoktól és pécsi középiskolákból ke
rült ide. Az oktatói létszám azóta 44-re 
emelkedett, a teljes felfutáshoz (jövő év 
szeptemberéig) azonban még körülbelül 
10 főre van szükség. Az oktatás szemé
lyi feltételeinek megteremtésében rend
kívül nagy segítséget kaptunk a helyi 
szervektől azáltal, hogy eddig minden 
égető lakásproblémánkat megoldották, 
ígéretet kaptunk arra, hogy a továb
biakban is segít nekünk a tanács ezen a 
téren, mindaddig, amíg a tagozat ki nem 
alakul. Ennek ellenére sem vagyunk 
könnyű helyzetben, mert most már 
egyes tárgyakhoz keresünk tanárt (nem 
úgy, mint korábban, amikor még válasz
tási lehetősége volt az oktatónak), más
részt anyagiakban nem bírjuk a ver
senyt a vállalatokkal. Továbbra is szá
mítunk gyakornokokra az anyaegyetem- 
ről, és természetesen szeretnénk, ha si
kerülne jól képzett gyakorlati tapaszta
lattal rendelkező vállalati szakembere
ket megnyerni a pécsi tagozat ügyének.

A feltételeket illetően legkedvezőbb 
képet a kollégiumi helyzet mutat. Je
lenleg szinte mindenkit el tudunk he
lyezni kollégiumban, aki rászorul, és 
valószínűleg jövőre sem lesz ezen a té
ren különösebb problémánk. A Madách 
utcai épület (amelynek most még csak 
egyik lépcsőháza a miénk) feltehetően 
fedezni fogja a szükségletet. Az 
V. ötéves tervben épülő 1000 fős kollé
giumban háromszáz férőhelyet kapunk.

Egyetemi helyiségproblémáink meg
oldására ilyen konkrét és meghatározott 
időn belül várható lehetőség egyelőre 
nincs, de a helyi állami és pártszervek 
ismerik oktatási nehézségeinket, foglal
koznak problémáinkkal.

Az itt említett eredmények és megle
vő gondok mellett a tagozatnak sikerült 
beilleszkednie a vidék, illetve a város 
felsőoktatási rendszerébe. Jók a kapcso
lataink a Jogi Egyetemmel, a Pollack 
Mihály Műszaki Főiskolával pedig ala
kulóban vannak. Az, hogy az MTA pécsi 
intézete társadalomtudományos profil
lal bővül, a közeljövőben, a tudományos 
együttműködés és kooperáció újabb le
hetőségét teremti meg. Mindezek alap
ján azt lehet mondani, lassan megértek 
a továbblépés, az önálló karrá válás fel
tételei. — n ak

Ki kell 
már lépni 
a gyerek
cipőből!
„Társadalmi m unka? A z  

idén m erült fel először. Eddig 
m indent á tháríto ttunk  a beru
házási keretre és a költségve
tésre. Ebből a „bőségszaruból” 
kap tunk m indent. Am atőr- 
film klubot akartunk csinálni?! 
Rögtön kaptunk 20 ezer forin
tot. Ennek a helyiségnek a be
rendezését is költségvetési 
pénzből vettük . Ha valamire 
szükségünk volt, csak v ittü k  a 
papirt a főnökhöz, és m ajdnem  
m indent m egkaptunk.”

Tavaly az N K B átadta a 
wroclavi kapcsolatot. Húsz 
em bert akartunk kiküldeni 
nyáron, és ugyanannyi lengyel 
egyetem istát fogadtunk volna. 
Gyakorlatilag ingyen meg tud

ju k  oldani a dolgot, válaszol
tu k  Hoöz elvtársnak, amikor 
előszörre azt mondta, kár k i
adásba verni m a g u n ka t. . .  
Társadalmi m unká t szervez
tü n k  volna, nyáron ott álltak 
a kollégiumok üresen, a busz 
is kihasználatlan volt, még  
Balatonra is el tud tuk volna  
vinni őket a Somogy megyei 
KISZ-bizottság jóvoltából. De 
aztán nem  lett az egészből 
semmi. Hoóz elvtárs mégsem  
engedélyezte, m ondván előbb 
a saját szervezetünket tegyük  
életképessé. M utassunk fel 
valamit, am ivel ki tudunk áll
ni, aztán gondoljunk külföldi 
utazgatásra. Lem ondtuk az 
egészet. Természetesen a tár
sadalmi m unka  is elmaradt, és 
nem  tudom, hogy ez után, hogy 
állunk a lengyelek elé.

Hrubi László a pécsi kihe
lyezett tagozat K lSZ-titkára  
m ondta el m indezt. Beszélge
tésünk már az első tíz perc 
után rendhagyóvá vált. Rend- 
szertelenül ugráltunk egyik té 
máról a másikra.

„Eredményeket értünk el — 
mondta. M ikor engem m egvá
lasztottak, adva voltak az 
alapszervek és sem m i más. N e
künk, vezetőknek úgyszólván  
semm i egyetemi tapasztalatunk 
nem  volt, és ennek ellenére 
úgy érzem, sokat fejlődtünk.

„Gyerekcipőben járunk még 
— fo ly ta tta  azonban egy m ásik  
témára áttérve  — hiszen sem 
m i egyetemi tapasztalatunk 
nem  volt, ahogy erőnkből te l
lett, úgy alakítgattunk, és ala-

„Csak neked”
Régi vágya teljesül a 

Közgazdasági Egyetem pé
csi tagozatos hallgatóinak 
decem ber elején, amikor 
megjelenik sa já t lapjuk el
ső száma. „Csak neked” — 
így nevezik egymás között 
a  pécsiek a lapot, am ely 20 
—30 stencilezett oldal te r
jedelm ű lesz.

A pécsi felsőoktatási in 
tézm ényeknek ugyan van 
egy újságjuk az „Universi
tas”, ez viszont nem elégí
ti ki a  tagozat K lSZ-szer- 
vezetének igényeit, amely 
elsősorban belső tájékozta
tásra szeretné felhasználni 
az ú j lapot. A szerkesztő
ségi ülésen azt is elmond
ták, miről akarnak írni az 
első számban és a későb
biekben.

Megjelenik egy cikk az 
általuk kidolgozott ösztön-

díjpolitikáról. Írnak  a gó
lyabálról (ami jobban si
került, m int a  budapesti). 
Közölnek egy elmélkedést 
az egyetemi életformáról. 
Tudósítanak a vezetőség
választásokról és a  párt- 
tagfelvctelről. A kulturális 
rovatban kritikák  és a 
hallgatók irodalm i írásai 
fognak megjelenni. Tervbe 
vették, hogy a tanulm ányi 
rovatban orosz, angol és 
ném et nyelvű cikkeket is 
fognak publikálni. Később 
TDK szakdolgozatokból is 
szeretnének közölni kivo
natokat. Ennyit szóban, a 
többit m egláthatjuk írás
ban.

A „Közgazdász” szer
kesztősége nevében jó 
m unkát kívánok a  pécsi 
lap m unkatársainak.

Tóth Vladimir

k ítju k  a m agunk kis szerveze
tét. A z első időben az volt a 
fő  cél, hogy a kezdő évfolyam 
ból egy olyan közösséget ala
kítsunk ki, am elyikre tám asz
kodni lehet. Ez sikerült ugyan, 
de nagyon sokat h ibáztunk is 
közben. Eleinte egy-egy ren- 
rendezvényürtkre például 8— 
10 em ber jö tt el. Még m ost is 
állandóan a fe jünkhöz vágják, 
hogy ha egy ünnepségen csak 
20 százalékos a részvétel.

„Igen fontos problémát je 
lent K ISZ-szervezetünk helyé
nek, szerepének konkrét kö
rülírása az egyetem életében. 
Ügy gondoljuk amíg ez nem  
tudatosul bennünk, addig lé
nyeges előrelépésre nem  szá
m íthatunk."  — olvasom. To
vábblapozva aztán, ilyqn m on
datokon akad meg a szemem: 
„A hallgatók fordítási m unká
jához biztosítsanak megfelelő  
számú szótárt!”. „A K lSZ-szer- 
vezet mondhasson, és m ondjon  
vélem ényt az előadások, szem i
nárium ok színvonaláról, az o k
tatók m unká járól.” A  tanulm á
nyi és vizsgaszabályzatból k i
ve tt pontok, szabályok teszik  
ki a „tanulmányi m unka” cí
mű fe jezet nagy részét. Em el
lett viszont szó van a stúdium  
generáléról, pártépítésről, po- 
litikai m unka  javításának le
hetőségeiről, a pártszervezettel, 
oktatói KISZ-alapszervvel és 
az anyaegyetemmel való 
együttműködésről, az érdekvé
delemről stb.

— Mások a problémáink 
m int Pesten. Ha a jelenlegi ve
zetőségnek a  m egválasztásakor 
fennálló helyzethez viszonyí
tom  a m ostanit, sok m indent 
elértünk  és te ttünk  — veszi á t  
ism ét a  szót. De ezek az ered
mények többnyire a feltételek 
létrehozását jelenítették. Ne
k ü n k — bárm ilyen furcsán is 
hangzik — legtöbb esetben sa
já t m agunknak kellett rájönni 
olyan dolgokra is, am elyek 
Pesten m ár régóta megvannak. 
Bizonyos értelem ben au tarchiá- 
ra  törekedtünk, és törekszünk 
m ost is. Közben nem  használ
tunk ki olyan lehetőségeket — 
és ez nemcsak a mi hibánk! — 
m int az ipar kari K lSZ-szer- 
vezettel való tapasztalatcsere. 
A megyei K lSZ-bizotlsággal 
sem elég erős a kapcsolatunk. 
Jogaink voltak am ivel nem  él
tünk megfelelően, és jogaink 
lehettek volna, am iket eddig 
nem szereztünk meg. Ha az 
eddigieket úgy foglalnám ösz- 
sze, hogy gyerekcipőben jár
tunk, akkor a jövőre vonatko
zóan azt mondhatom, hogy ki 
kell már lépni ebből a gyerek
cipőből!

Simor István



Tanárok a szekrény alatt
A szekrény ez esetben egy igen szép, bár szépségé

hez képest súlyos bútordarab volt, az egyetem fiatal ok
tatói pedig, akik alám erészkedtek, nem holmi játékos 
kedvtelésből tették, hanem  azzal a céllal, hogy Pécs leg
ú jabb  lakóházának kilencedik em eletén dr. Veress Jó 
zsef egyetemi gyakornok lakásába helyezzék el. Ez m ár 
így szokás: ha valaki új lakást kap, szinte az egész ta n 
szék o tt van a  beköltözésnél. Ha pedig ilyen gyors ütem 
ben kap ják  fiatal oktatóink a  lakásokat, ham arosan 
olyan kondícióba jönnek, hogy a vizsgaidőszakban igazi 
kiütéses győzelmeket is szerezhetnek . . .

A tagozat születése óta 15 lakást kaptak  az oktatók, 
a  m odem  lakónegyedben. A 15 lakásból 14-ben fiatalok 
laknak, tanársegédek, gyakornokok. Előlegezett bizalom 
ez a  város és az egyetem részéről, és a lakás odaítélésé
nek tulajdonképpen csak az a  feltétele, hogy a  beköltö
zők házaspárok legyenek. A lakás — ta lán  em líteni sem 
kellene — nagy segítséget n yú jt szám ukra, hiszen e fia
ta l tanárok  alig hogy kikerültek  az egyetem padjaiból, 
rögtön k ated rára  is kellett, hogy álljanak. Az oktatandó 
tananyag term észetesen nagy, az oktatógárda pedig k i
csi. Így aztán tényleg fejest kell ugrani a  m unkába. 
Jegyzetírás, óravázlat, előadás, dolgozat javítás, vizsgáz
ta tás — sőt: közben a doktori disszertáció megvédése i s — 
és ilyenkor az em ber m ár keresi, hol a  feje. És lehet, 
hogy a  fejét az oktatói KISZ-alapszerv taggyűlésén ta 
lá lja  meg, ahol éppen az éves m unkatervet vitatja . Sa
já t politikai és szakm ai továbbfejlődéséről van szó, a 
pártépítésről, társadalm i m unkáról. Studium  Generálé
ról, szórakozásról és kirándulásról.

Régi, egyetemi em lékekről beszélgetünk. Sokan cso
port- vagy évfolyam társak voltunk, sok a  közösen á t
é lt vizsga-sztori, forró KISZ- vagy szakm ai vita, csoport
buli és rongyosbál. Az em lékek közben azonban egyre 
gyakrabban kerül elő az új ku ta tási tém a, vagy az új 
közösség, a pécsi gondok, feladatok. Nemcsak m aguk
nak  kell új otthont terem teni, hiszen csak akkor érezheti 
jó l m agát egy pedagógus, ha a  diák is o tthon van  egye
temén. És idén m ár Pécsett is lesz rongyosbál. . ,

Halász Géza

FIATALOS LENDÜLETTEL
A pécsi kihelyezett tagozat eredményes m unkáját jelentő

sen befolyásolta az itt dolgozó párttagok politikai tevékeny
sége. Egy alapszervezetet alkot a  18 kom m unista, am ely köz
vetlenül a városi pártbizottsághoz tartozik. E tanév során 
alakultak  meg az alapszervezeteken belül a pártcsoportok. 
A három pártcsoport tanszékenként szerveződött. így köz
vetlenül résztvesznek a tanszéki problém ák megoldásában és 
kapcsot jelentenek a párttagság és a vezetőség között. Az 
alapszervezet három tagú vezetőségből áll. A pártszerve
zet titkára  dr. Szűcs Pál adjunktus.

pártszervezet és az állam i ve
zetés között?

— K apcsolatunk az állam i 
vezetéssel alapvetően jó. A 
kapcsolatok form áját és mód
já t m ár az indításnál 
ki kellett alakítani. Minden 
jelentősebb kérdésről tájékoz
ta tju k  egymást. V ita ugyan 
sokszor adódik, de u tána a ve
zetés egységes álláspontot kép
visel

A kapcsolat form áit m enet
közben is alakítjuk, hogy m i
nél hatékonyabb legyen. En
nek megfelelően hoztuk lé tre  
a tanszékvezetői értekezletet, 
melyen jelen van a  párt, az 
állam i és a szakszervezeti ve
zetés és a tanszékvezetők.

— Hogy alakult a pártépítő 
m unka az oktatók és a hallga
tók körében?

A taggyűlésen sok szó 
esett a  párttagfelvételről, és 
az elhangzottak a lap ján  azt 
az elvi álláspontot fogadta el 
a tagság, hogy csak annak 
a  tagfelvételével foglalkozik, 
ak it legalább egyéves m unká
ján  keresztül sikerü lt megis
mernie.

Az 1972—73-as tanévtől é r 
tek  meg a  feltételek alapve
tően, hogy pártépítéssel meg
alapozottan foglalkozhassunk. 
Az elm últ tanévben egy fiatal 
oktató t vettünk  fel. Jelenleg 
négy oktató felvétele van fo
lyam atban. A hallgatók köré
ben az elm últ tanévben kezd
tünk  ezzel foglalkozni. Most 
hat hallgató tagfelvétele in té
ződik, s rem élhetőleg a közel
jövőben létrehozhatjuk a  hall
gatói pártcsoportot.

— Milyen feladatot je lent a 
pártszervezetnek a  K lSZ-szer- 
vezet irányítása, segítése?

— A hallgatók ideológiai és 
politikai tevékenységének fe j
lesztését pártszervezetünk lé
nyeges politikai feladatának 
tekinti. Ez számos problém át 
is je len t; elsősorban azért, 
m ert nem alakultak  még ki 
a K ISZ-m unka formái. A hall
gatóknak nem votak  az egye
temi élettel kapcsolatos ta 
pasztalatai, s  az évfolyamok 
fokozatosan nőnek fel a  fe l
adathoz. Sok segítséget adott, 
különösen az első k é t évben, 
ehhez a m unkához a  pártszer
vezet és általában  az oktatók, 
de nem  utolsósorban az anya
egyetem KISZ-szervezete. Az 
oktatói dolgozói K lSZ-szerve- 
zet fő feladata a  hallgatói 
KISZ-esek patronálása. P á r t
vezetőségi ülésünkön, am ikor a 
hallgatókat érintő kérdésekről 
tárgyalunk, rendszeresen részt 
vesz a K ISZ-titkár vagy he
lyettese.

A K ISZ-m unka segítése cél
jából pártszervezetünk kezde
ményezésére kérdőív form ájá
ban felm érést végzünk a  hall
gatók körében. E kérdőívek 
feldolgozása alapján  a hallga
tók vélem ényéről m inél szé

S zűcs  P á l, a  k ih e ly e z e t t  t a 
g o za t a la p ító  ta g ja i  k ö z é  ta r to 
z ik . 1970. jú n iu s  1 -ével le t t  a  
V á lla la tg a z d a sá g i ta n s z é k  a d 
ju n k tu s a  és a  p á r ts z e rv e 
z e t m e g a la k u lá s á v a l k a 
p o t t  m e g b íz á s t a  p á r t t i tk á r i  
fe la d a to k  e l lá tá s á ra  is . Sem  
az  o k ta tá s ,  s em  a  p á r tf e la d a t  
n e m  v o lt ú j  d o lo g  s z á m á ra . 
1965-ben v é g z e tt  e g y e te m ü n k  
ta n á r  B s z a k á n , d e  m á r  k o 
rá b b a n  d e m o n s t r á to rk é n t  te v é 
k e n y k e d e t t .  Az e g y e te m  e lv é g 
zése  u tá n  az  M SZ M P B a ra n y a  
m e g y e i p á r t is k o la  ip a rg a z d a 
s á g ta n  ta n s z é k é re  k e rü l t .

M ajd  e z u tá n  m ég  k é t  p écsi 
v á lla la tn á l  d o lg o z o tt a z  e g y e 
te m  m e g a la k u lá s á ig . A z e lte lt  
é v ek  a la t t  s z e rz e t t  h e ly i  is m e 
re te ,  s z e rv e z e t i  ta p a s z ta la ta  és 
sz e m é ly i k a p c s o la ta i  s o k  s z e m 
p o n tb ó l s e g í te t té k  a  ta g o z a to n  
r e á v á r ó  p o litik a i m u n k á já t .

A  p á r t t i tk á r i - o k ta tó i  é s  k o l
lé g iu m ig a z g a tó i fe la d a to k  m e l
le t t  m á r  1966 ó ta  ta n í t  a  K öz- 
g a zd a ság i E g y e te m  e s ti ta g o z a 
tá n .  E szé les  k ö rű  e lfo g 
la lts á g  m e lle tt  n e m ig e n  g o n 
d o lh a to t t  a  s z a k m a i to v á b b 
k é p z é s re .  E b b ő l a  m e g g o n d o 
lá sb ó l m o n d o tt  le  id én  a  k o llé 
g iu m ig a z g a tó i m e g b íz a tá s ró l, 
h o g y  h o z zá fo g h a sso n  a  k a n d i
d á tu s i  d is s z e r tá c ió já n a k  e lő k é 
sz íté sé h ez .

S zű cs  P á l,  az  e g y e te m  f ia ta l 
o k ta tó i  k ö z é  ta r to z ik , s  m iu tá n  
az  o k ta tó k  tú ls ú ly b a n  m a.id - 
m in d  f ia ta lo k , a k ik  m é g  m in t 
h a llg a tó i  k o lle g á t is  is m e r té k  
ő t, íg y  a  k ö z v e t le n  b a rá t i  
h a n g v é te l  m e g sz o k o tt, te rm é 
sze te s  v iszo n y  k ö rn y e z e té b e n . 
E z e k  a zo k  a  k ö rü lm é n y e k  
tö b b e k  k ö z ö tt  a m e ly e k  a r r a  
b á to r í t já k ,  h o g y  a  p á r t t i tk á r i  
fe la d a to k a t  k a n d id á tu s i  te rv e i 
m e lle tt  is  v á lla l ja .

A  p á rtszev eze t. e d d ig  v ég ze tt 
m u n k á já ró l ,  és  jö v ő b e li fe la d a 
ta iró l  fo1vta++unj|c b e sz é lg e té s t 
a  p á r t t i tk á r r a l .

o h t c i t ó a r ó p o e t i e d  j a
u

r i r .  Z inhober Ferenc egyetem i tanár a 
közgazdaságtan tanszék vezetője. A  

felszabadulás után kezdte a továbbtanu
lást 24 éves korában. A z  akkori Közgaz
dasági Főiskolán végzett 1950-ben. A ho
gyan ő fogalmaz: „praktikus meggondo
lásból’’, nem  volt még öt éve az egyetem 
re. Először az Eötvös politikai gazdaságtan 
tanszékén dolgozott. 1957-ben megbízást 
kapott a pécsi egyetem  m arxizm us tan
székének újjászervezésére. Szocializmus 
politikai gazdaságtanát adott elő, arról a 
katedráról, ahonnan az előző napon még  
polgári elm életek hangzottak el. 1959-ben 
m egvédte kandidátusi értekezését, 1965- 
ben egyetem i tanárrá nevezték ki. Most 
45 éves. „

Több m in t egy évtizedig vezette  a jogi 
kar m arxizm us tanszékét, s m ikor a Köz
gazdaságtudományi Egyetem pécsi tagozata 
m egalakult ott kezdett dolgozni. Már be
szélgetésünk előtt kérdezősködtem , el
m ondták, hogy a hallgatók tisztelik tudá
sáért, oktatói magatartásáért, bár szigorú
nak tartják, a vizsgákon tartanak tőle.

A  változásról kérdezem , am elyet az ok
tatási célok megújulása hozott a 

m unkájában. Örül a magasabb óraszám
nak, a többféle közgazdasági tárgynak, s 
hogy m indezt már teljességre törekedve  
tö lthetik  ki, hézagpótló hivatkozásoktól 
m egtisztított elm életi közgazdaságtannal. 
Világosabbá váltak az oktatói feladatok, 
ugyanakkor élesebben kell látni, hogy a 
hallgatók m ilyen  hivatásra készülnek, s 
ehhez m ilyen m élységű és jellegű ism eret- 
anyagra van szükségük.

A  jelenlegi pg. tanítás gyengéje, hogy 
a szocializmus politikai gazdaságtanára 
való áttérés során a tárgy iránti érdeklő
dés megcsappan, az átm enettel foglalkozó  
fe jezetek  nem  elég kidolgozottak. Egész 
nyáron készült ezekre az előadásokra és 
bízik benne, hogy a m ostani másodévesei
nél ezt a törést sikerült elkerülni. A  köz
gazdász szellem  számára sok ú ja t hozott. 
A  közgazdász lét lényege az állandó kri
tika i szem lélet a változtatni, javítani 
akarás szüntelen igénye. Kárt okozna, ha 
nem  nevelné gerincessé, vélem ényét 
nyíltan  kimondóvá a hallgatóit. Az, hogy 
őket alkotó, gondolkodó, dem okratikus 
szellemben kell nevelni nem  csak politi
kai-, egyben speciális szakm ai igény is. 
A z oktato tt anyag és a m ódszerek m eg
választásának ez az egyik alapvető szem 
pontja. Magát ezt a szellemet igyekszik a 
szakképzés szerves részévé tenni.

Oktatói „ars poeticája”fr á s z t  venni és 
vállalni a jövő közgazdász generá

ciójának nevelésében, azzal a céllal és 
tudattal, hogy az ö m unká juk segítségével 
olyan szakaszba lép majd az ország, m ely
ben a jelenleginél gyorsabb, hatékonyabb  
növekedést ér el.

Tudományos d iákkört vezet, a kör tag
jaival szem élyenként foglalkozik. Szün
telenül figyel diákjaira; keresi azokat, 
akik  eredm ényesen foglalkozhatnának el
m életi közgazdaságtannal.

A  nevelési feladatokból a közgazdászok 
között több hárul rá, m in t korábbi egye
temén. A  gyerekek zöm e kis falvakból, 
vidéki városkákból való, a m unkás-pa
raszt származásúak aránya meghaladja  
az ötven százalékot. Fogékony elm ék, s 
érzékeny lelkek ők, akik  között nemcsak  
lelkiism eretes oktatást, de szélesebb körű 
ku ltúrm unká t is kell végezni.

Szeretném  kikerekíteni a rajzolódó port
réjá t tudományos kutatási tevékenységével.

'T 'ém ája az újraterm elés és a növekedés, 
technikai-gazdasági relációk. Most kez

dett hozzá a népgazdaság alapvető ará
nyossági törvényeinek vizsgálatához, ebből 
a témából készül m egírni akadémiai ér
tekezését. Ehhez azonban még m atem a
tikával kell foglalkoznia, ebből az 6 ge
nerációja annak idején kimaradt. Sajnál
kozik, hogy legfrisebb kutatási eredm é
nyei is hat— nyolc évesek. G yógyíthatat
lannak látszó súlyos szívbetegsége évekre  
elvonta energiáját, megbénította am bí
cióját. Egy éve, am ikor m ár m inden re
m énnyel felhagyott, sikerült meggyógyíta
ni. Azóta újjáéledtek oktatási és tudom á
nyos tervei, szeretné behozni lemaradását 
— m inden energiájával dolgozik.

Zsembery Agnes
Előadáson. Fotó: Bajusz

— M ire irányul a tagozati
alapszervezet legfonto
sabb politikai m unkája és
m ilyenek c politikai m un

ka feltételei?

— "Üj intézmény vagyunk és 
ezért az elm últ időszakban a 
pártszervezet legfontosabb po
litikai feladatának tek in te tte  
az oktatás, nevelés és ku ta tó
m unka személyi feltételeinek 
politikai eszközökkel való 
m egterem tésének elősegítését. 
A személyi feltételek a la tt é r 
tem  többek között a  légkör és 
az oktatók közötti jó  viszony 
k ia lak ítását is. Különböző he
lyekről, vállalatoktól részben 
oktatási intézményekből ke
rü ltek  ide, a  javarészben fiatal 
oktatók. Egy részük i t t  kezdett 
el dolgozni, itt ism erték meg 
egymást. Pártszervezetünk 
szám ára nem  volt közöm
bös, ho^r milyen benyo
m ást szereztek egymás
ról, és a tagság vélem é
nyét az új közösségben m eny
nyire nyíltan m ondja el. Lé
nyegében sikerült m egterem 
teni tagozatunkon az őszinte, 
nyílt lég k ö rt

Taggyűléseink nyíltak,
őszinték, s a kis taglétszám  e l
lenére is akad v ita  bőven. Az 
elm últ két évben a  taggyűlése
ken m inden olyan tém ával fog
lalkozunk, am ely alapvetően 
fontos volt a  tagozat életében. 
Főleg az első időszakban, am i
kor m ég nem  voltak  szakbi
zottságok, feladatukat teljes 
m értékben a  taggyűlések tö l
tö tték  be. Foglalkoztunk az ok
ta tás  tárgyi és személyi felté
telednek biztosításával, a  k á 
derpolitikával, a  hallgatók 
ideológiai nevelésével, az ok
ta tási eszközök m egterem tésé
vel. Most m ár m űködnek a  
szakbizottságok, és ezért a  
taggyűléseket is ritkábban 
ta rtjuk . A kkor havonta kétszer 
is szükségét éreztük, hogy ösz- 
szejöjjünk, m ost viszonylag 
kevesebbszer, de nagyobb 
horderejű  feladatokat tűzve 
nap irendre — nem  átvéve az 
állam i feladatokat — szervez
zük a  taggyűléseket.

A politikai m unka feltételei 
jók, aktív, fiatalos lendülettel 
dolgozó párttag ja ink  vannak. 
Á ltalában egy oktatóra több 
feladat is jut. Nincs is olyan, 
aki ne vállalna valam ilyen 
megbízatást. Természetesen 
ideális körülm ényeket soha 
nem lehet produkálni, de a 
kezdethez képest jelentős a 
fejlődés ezen a  téren.

— M ilyen kapcsolat van a

lesebb körűen szeretnénk In
form álódni és azokra a  prob
lém ákra választ keresni, am e
lyek őket foglalkoztatják az 
oktatással és a K lSZ-m unká- 
val kapcsolatban.

Noha pártszervezetünk úgy 
értékeli, hogy a KlSZ-szerve- 
zet minden szempontból fejlő
dött de a KISZ-tagság időn
ként megnyilvánuló pasz- 
szivitása ellen még ko
molyan fel kell venni a h a r
cot. Remélhetőleg azonban, 
m ire a  IV. évfolyam elhagyja 
az egyetemet, addigra m ár a 
K ISZ-m unka form áit, módsze
re it stabilizálni lehet.

— Milyen a tagozat kapcso
la ta  a városi pártbizottsággal?

— Pécs egyetemi város, ép
pen ezért kiem elten foglalko- , 
zik az egyetemek és főiskolák 
problém áival. A városi párt- 
bizottság különösen sok segít
séget nyújto tt és nyújt a  ta 
gozat működési feltételeinek 
biztosításához. T itkári szinten 
rendszeresen látogatják  egye
tem ünket. A felsőfokú intéz
m ények állam i és pártvezetőit 
összehívják, és a  problém ákat 
együttesen beszéljük meg. K ü
lönösen nagy gondot fordíta
nak az egyetemek közötti kap
csolatok szélesítésére. A közel
m últban is 6o r kerü lt egy 
ilyen megbeszélésre, melyen 
részt vettek  a  KISZ-vezetők 
is, ahol az együttműködés to
vábbi bővítésére és fejleszté
sére, a  kölcsönös tám ogatásra 
szám talan javaslat született; 
Többek között itt  hangzott el, 
hogy Pécsett a  főiskolák és az 
egyetemek hallgatói szám ára 
lehetővé kellene tenni, hogy 
fakultatívan  egymás elő
adásait látogathassák.

— Hogyan vélekedik Pécá 
városa a  tagozat eddigi tevé
kenységéről?

— A  tagozat akkor tud ja a  
szerepét betölteni igazán, ha 
szervesen bekapcsolódik a  vá
ros dél-dunántúli társadalm i és 
gazdasági életébe. Éppen ezért 
a közelm últban szocialista 
szerződést kötöttünk Baranya, 
Tolna és Somogy megyével, 
m elynek term észetesen politi
kai súlya van. Részben szak
értői véleményezést adunk; 
részben pedig hozzájárulunk a 
vezetőképzésükhöz.

E kezdeményezések m ellett 
sem lehet nyilván olyan sú 
lyunk, szerepünk, m in t a  n á 
lunk nagyobb és komoly m últ
ta l rendelkező egyetemeknek. 
M indenesetre jó dolog az, 
hogy tudnak  rólunk, ism ernek 
bennünket, igénybe veszik se
gítségünket. A rra törekszünk, 
hogy erőnkhöz, képességeink
hez m érten  vállaljunk felada
tokat és azokat úgy old juk 
meg, hogy megfelelő é rték íté
le tet alkossunk önmagunkról, 
s e rre  késztessük mindazokat, 
akik  a  tagozat oktatói, nevelői, 
tudományos és politikai m un
kájáró l m ondanak véleményt;



K ö zg a zd á szk é p zé s  P écsett
AZ OKTATÁS CÉLJA

M int ism eretes a vállalatok
nál jelentkező közgazdász- 
hiány az új gazdaságirányítá
si rendszer bevezetése óta 
még érezhetőbbé v á l t  A 
nagyfokú budapesti koncent
ráció következtében a vidéki 
vállalatok helyzete lényegesen 
kedvezőtlenebb (Budapesten 
ta lálható  az ország közgazdá
szainak 70%-a). A helyzet 
évek óta nem javul, m ert a 
budapesti vállalatok által 
m eghirdetett állások száma 
több, m in t a  végzős hallgató
ké. A problém a részleges ren
dezésére mintegy másfél éves 
előkészítő m unka után  1970 
szeptem berében kezdte meg 
m űködését Pécsett a  M arx 
Károly Közgazdaságtudomá
nyi Egyetem kihelyezett tago
zata.

A  tagozat célja, alapvetően 
Vállalati m unkahelyek betöl
tésére alkalm as közgazdászok 
képzése, a m ikroszférában je 
lentkező közgazdász szakem
berek irán ti igény kielégítése, 
tudom ányos kutatóbázisukat 
pedig a vállalagazdálkodás 
kérdéseinek tanulm ányozásá
r a  k ívánják  specializálni. A 
kihelyezett tagozat vonzáskö
re  jelenleg a D él-Dunántúl 
(Somogy, Zala, Tolna, B ara
nya), bár végzős hallgatók 
még nincsenek, feltehetően a 
sokirányú kapcsolat hatására, 
elsősorban a környéken, illet
ve vidéki lakhelyükön fognak 
elhelyezkedni.

AZ OKTATÁS 
RENDSZERE

A képzési idő a nappali ta 
gozaton 4 év, a hallgatók lét
szám a évfolyam onként m in t
egy 120 fő. Az I. évfolyamon 
a  hallgatók az anyaegyete
mével azonos egységes kép
zést kapnak. A szakosodás el
ső fokozatára a II. évfolyam 
elejétől kerül sor, am ikor a 
hallgatók a következő két 
szak között választhatnak:

1. vállalati tervező-elemző 
szak.

2. vállalati áruforgalm i és 
piacszervezési (marketing) 
szak.

A III. évfolyam elején kez
dődik — m indkét szakon — a 
szakosodás második fokozata, 
az ágazati képzés (ipar, me
zőgazdaság, kereskedelem).

A tanulm ányi idő 60%-át 
ford ítják  az alapozó közös 
tan tárgyak  tanítására. A te r
vező-elemző szakon a tanu l
mányi idő 10% -át, az árufor
galmi és piacszervezési sza
kon a tanulm ányi idő 20% -át 
teszi ki a szaknak megfelelő 
speciális tárgyak oktatása. A 
fennm aradó idő a la tt kerül 
sor az ágazati gazdasági és 
technológiai ism eretek nyúj
tására.

A CÉLKITŰZÉSEK
MEGVALÓSÍTÁSÁNAK
ÚTJÁN

A pécsi oktatók elmondták, 
hogy a vállalati szakem ber- 
képzés és a tudományos ku
tatóm unka célkitűzése szoro
san összefügg egymással. Tö
rekvéseik a rra  irányulnak, 
hogy e kettős követelmény 
m egvalósításának személyi és 
tárgyi feltételeit m inél előbb 
m egterem tsék.

Pécsett a  közgazdász hall
gató ham ar kezdi ism erkedé
sét a  gyakorlattal. M ár az el
ső évben olyan vállalatokhoz 
kerül, m in t a két bázisválla
la t a  Kesztyűgyár és a Gép
gyár, valam int a B aranya me
gyei K iskereskedelm i V állalat 
és a Pécsi Á llami Gazdaság. 
Tapasztalataikról a második 
félév végén 8— 10 oldalas dol
gozatban számolnak be. Igen 
jók m áris a  tagozat kapcsola
ta i a Bőrgyárral, a Porcelán- 
gyárral, a Mecseki Szénbá
nyászati Tröszttel, a Baranya 
megyei Üzemi Vendéglátó 
V állalattal és a  Bólyi Állami 
Gazdasággal. A kapcsolat köl
csönös, hiszen nem csak a vál
lalatok segítik az üzemi gya
korlatokon, üzemlátogatáson, 
konkrét adatok rendelkezésre 
bocsátásán keresztül a tagoza
tot, hanem  az oktatók is be
kapcsolódnak felm erült köz-

gazdasági problém áik megol
dásába. A Kesztyűgyárban az 
oktatók hallgatókkal közösen 
végeztek készletm inim alizálá
si feladatot, oktatók vizsgál
ják  Tolna megye iparfejlesz
tési lehetőségeit és m unkaerő- 
forrását, megyei szakem berek 
bevonásával egy új term ék 
bevezetésének problém áit dol
gozzák ki a Tolna megyei Ta
lajerőgazdálkodási V állalat
nál, vállalatgazdálkodási té 
m ákból szem inárium ot vezet
nek vállalatvezetők és fő
könyvelők részére. E kapcsola
tok a  tudom ányos tevékenysé
gét szolgálják, nem  félállások 
és szánté azonnal visszahatnak 
a fő célra, az oktatásra. P ár hó
nap m úlva indulnak be a szak- 
szem inárium ok alapvetően 
konkrét vállalati tém akörökkel 
(bér- és jövedelemszabályo
zás, munkaerőgazdálkodás, 
költségszámítási módszerek, 
piackutatás, iparfejlesztés 
stb.) A szakszemináriumok 
m eghirdetése előtt hallgatói 
vélem ényeket is bekértek és 
ezeket is figyelembe vették. 
Igyekeznek, hogy a csoportok 
létszám a sehol se legyen öt 
főnél magasabb, vezetőik fő
leg külső szakemberek, de a 
belső erők is inkább a  tapasz
taltabb, a  gyakorlatban já rtas 
oktatók közül kerülnek ki. 
Az üzemi gyakorlatok szerve
zése is m ár javában tart, nagy 
erőfeszítéseket tesznek a szak- 
szem inárium  és az üzemi gya
korlat szerves egységének 
m egterem tésére. Elég nagy 
problém át okoz, hogy a hall
gatók üzemi gyakorlatukat 
lakhelyükön végezhetik, így 
szinte az egész országra k ite r
jed a szervezés. Kom játi elv
társ, a  vállalatgazdaságtani 
tanszékcsoport vezetője aj 
utóbbi két és fél évben sze
rény szám ítások szerint is kö
rü ljá rh a tta  volna ezzel az erő
vel az egyenlítőt. 0  és a többi 
hozzá hasonló lelkes és am bi
ciózus oktató a fő záloga an 
nak, hogy az egyetem kihelye
zett tagozata egyre jobban és 
m aradéktalanabbul fogja be- 

, tölteni hivatását, vállalati 
közgazdászok képzését a  vi
dék számára.

“-—F t —

„A dél-magyarországi 
közgazdászhiány enyhítéséért”

Beszélgetések a kihelyezett tagozat szaktanszékein

K ét TDK
Az elmúlt hónapokban több vita, kerekasztal-megbeszé- 

lés foglalkozott a TDK-körök szervezésének kérdésével. Ezek 
a viták itt folytak a  pesti egyetemen arról, hogy legyen-e 
kör, vagy mindenki egyéni dolgozatokat írjon, Pécsett min
den vita nélkül két kör is megalakult.

Idegen nyelv, 
reklómelemzés

Az egyik TDK -kör a Piac
szervezési Tanszékcsoport 
m ellett a lakult meg. Elnöke 
dr. Zeller Gyula tanszékveze
tő, ezt csak azért érdemes 
megjegyezni, m ert m inden bi
zonnyal m ás súlya lesz egy 
olyan körnek, melyben a tan 
székvezető is részt vállal, m int 
olyannak, melyet a legfiata
labb tanársegédre bíznak.

Persze m inden szervezeti 
keretnél fontosabb az a m un
katerv, am inek megvalósítá
sát már egy hete el is kezd
ték.

Fiatal, másod-harmadéves 
hallgatók vesznek részt a 
körben  — milyen „nagy elm é
le ti” m unkát tudnak ezek vé
gezni, kérdezte nem  is olyan 
régen valaki, am ikor erről a 
körről beszéltem. Az egyik 
legfrappánsabb ötlet: a rá
dióban és a tv-ben  m inden  
nap van reklám. Reklám szo
ciológia pedig Magyarorszá
gon egyáltalán nincsen. Mi 
lenne, ha az egyik hallgató azt 
csinálná, hogy felveszi az 
összes reklámadást magnóra, 
és ezután egy bizonyos idő el
teltével olyan gazdag anya
got tudnának közösen elemez
ni, am it egyébként sehol az 
országban be nem  szerezhet
nének. Ha em ellé még a rek
lám ok társadalm i hatásá t is 
ku ta tnák  — rendszeresen 
megkérdeznek egy kis „m in- 
tacsoportot” — m áris elindult 
a reklámszociológiai ku ta
t á s . . .

De ez csak egy ötlet. Rend
szeres folyóiratfigyelést szer
veztek, azok szerint a srácok 
szerint, akiket kérdeztem, ér
dekes az anyag, megéri azt a 
pár órát rászánni és lefordíta
ni a  cikkeket angolból, fran

ciából. M ert m ár haladó ha
gyom ány a Piacszervezési 
Tanszéken az idegen nyelvű  
cikkek olvastatása. Ez először 
irtó  kellem etlen mindenkinek, 
akire „rásóznak” valam ilyen 
fordítást, de állítólag elég ha
m ar bele lehet jönni.

Ezen kívül persze, ahogy 
haladnak a tém ák kidolgozá
sában, úgy egyre több időt 
fognak a m ár elkészült dolgo
zatok, pályam unkák megbe
szélésével eltölteni. Ennek a 
hasznát bizonygatni felesle
ges.

Mire lehet szám ítani a kör
rel? A kör tagjai bíznak ab
ban, hogy lendületes, dinam i
kus szakmai vitafórum  fog k i
alakulni itt. Képesek is ennek 
megterem tésére. Ha sikerül 
összelopkodni egyéb hivatalos 
elfoglaltságukból annyi időt, 
hogy komolyabban dolgozhas
sanak, valószínűleg érdekes és 
értelmes dolog fog kikereked
ni még ebből a körből.

Közgazdaságtani kör
A  m ásik TD K -kör talán ke

véssé tűn ik  lendületesnek  és 
ú ja t alkotónak, m int az, am e
lyikről az előbb volt szó, de 
ez az eltérés azt hiszem, hogy 
csak stílusbeli differencia. 
Ahogy az egyik tanszék stílusa 
alapvetően e ltér a  másikétól, 
úgy az általuk  szervezett kör 
megjelenése is más. De ahogy 
az em bereket sem csak stílu 
suk  alapján  kell megítélni, a  
tanszékek esetében sem  ez a  
lényeges.

Itt is rendszeres összejöve
teleket terveznek és hasonló 
rendszerességgel akarják  az 
irodalomfigyelést megoldani.

A hasonlóság a ké t kör kö
zött persze nem  teljes és nem  
is lehet az, m ert egy piacku
tatási és szervezési tém ákkal

foglalkozó kör egész jellege 
más lesz, m in t egy általános 
közgazdasági tém ákkal fog
lalkozó csoporté. Itt kisebb a 
jelentősége az idegen nyelvű  
fordításoknak, de valószínű
leg nagyobb súlyt fog kapni 
maga az elméleti kutatás. Már 
ez a különbség is behatárolja 
a két kör jellegét.

Talán azt lehetne gondolni, 
hogy a piacszervezési tanszék 
m ellett működő kör nagyobb 
vonzóerőt képvisel, m in t az, 
am elyik a „száraz” elm életi 
közgazdasági tém ákkal foglal 
kozák. Ez azonban egyáltalán 
nincs így. Éppen ennél a kör
nél fordult elő, hogy olyan  
nagy volt az érdeklődés, hogy 
lim itálni kellett a létszámot, a 
— tanszék válogathatott a je 
lentkezők közül.

Ezután a válogatás után 
igen heves k ritikák  érték  a 
tanszéket. Beszéltem három 
négy hallgatóval, akik dühö 
sen — elkeseredetten beszél 
tek erről. A kárm ilyen kicsi is 
egy tanszék kapacitása, az 
nem  lehet ok sem m iféle sze
lekcióra, semmiféle válogatás
ra. A k i tudományos kutatással 
akar szabad idejében foglal
kozni, arról nem  lehet előre 
eldönteni, hogy alkalmas-e 
erre. Egy tanszék számára ve 
dig csak dicséret, ha sokan 
akarnak foglalkozni azzal a 
tárggyal, am it ők tanítanak. 
Nem  le tt volna szabad akár 
egy em bert sem eltanácsolni a 
beindult TDK-körtől, semmi 
féle előzetes indoklással.

összefoglalóan kellene még 
ezek u tán  mondani valam it a 
pécsi TDK munkáról, de ez 
most még naigyon nehéz. Két 
kör alakult meg — m egvannak 
m ár a kis harcok és v iharok 
is köröttük  — s ez persze 
m ég egészen a kezdet kezde
te. Mit k ívánhatunk nekik? 
Talán az eddigieknél is v iha
rosabb. lendületesebb folvtsa- 
tást. Remélhetőleg még hal
lunk  a  pécsi Tudományos 
Diákkörökről.

Árva László A Madáchban Fotó: Bajusz

Pécs m indig elől já r t  az ok
tatásban. „Physica, Art, Oe- 
conomica, Jus, Medicina, 
Philosophia” h irdetik  a fel
iratok a  Tudományegyetem 
au lájának  díszes ablakain az 
egyetem fakultásait. 1367-ben 
itt a lap íto tták  az ország első 
egyetemét. Ügy látszik, Pécsett 
a  törökök is kedvet kap tak  az 
oktatáshoz, m ert fürdők, ima
házak m ellett nekik is volt itt  
főiskolájuk. De érdekes tö rté
nelmi bóklászások m ellett a  
közgazdász pécsi „honalapí
tók” m unkájában is sok iz
galmat, újdonságot ta lá lha t a 
látogató. Rövid beszélgetésben 
a másik szaktanszék m unká
jába is bepillanthattam .

Vállalatgazdaságtani
Tanszék

A tanszék vezetője, dr. 
K om játi Zoltán  docens, kan
didátus. K utatási tém ája: T er
melékenység és műszaki szín
vonal. Tanszékvezető-helyet
tes dr. Szűcs Pál adjunktus. 
A harm adik  „törzsgárdatag” 
dr. László Gyula tanársegéd, 
ö  az egyetem elvégzése u tán  
egy évig Szegeden dolgozott 
a  Bevételi Igazgatóságnál, s  
1970-ben kerü lt ide. Dr. Sipos 
Béla tanársegéd tém ája a  vál
lalati szervezés, dr. Benyócz 
Iván gyakornok beruházási 
kérdésekkel, dr. Veress József 
készletgazdálkodás és a  m a
tem atikai módszerek alkalm a
zásának tém akörével foglal
kozik. Poór József gyakornok 
és dr. K am arás K ároly tan ár
segéd szervezési kérdéseket

(Folytatás a  6. oldalon)

— A Műszaki Főiskolán le
vő szám ítástechnikai tanszék
kel is felvettük a kapcsolatot. 
Elvileg megegyeztünk, hogy 
napi problém áink megoldásán 
tú l gépórákat is kapunk —, 
így a piackutatás és szervezés 
oktatásába bevonjuk a  gépe
ket, s ezzel valóban intenzívvé 
tehetjük  az esettanulm ányos 
szemináriumokat.

— Szeptem berben „vállalat 
és piac” tém ából ta rto ttunk  
koncentrált oktatást. Az első 
héten a négy fős team eknek 
idegen nyelvű irodalm at ad 
tunk. Az irodalom kiválasz
tá st nyelvtanárok és szakem 
berek közösen végezték. A 
negyedik héten m inden cso
port kiselőadásban számolt 
be tém ájáról a többieknek. A 
közbenső két héten „vállalati 
já ték”-ot folytattunk, s am i 
az eredm ény — egyetlen cso
port vállalata se m ent csődbe.

— Ami az anyag m ennyisé
gét illeti — ez hallgatóink 
szám ára adottság. Azaz n in
csenek felsősök, akik ijeszt
getnék őket, hogy nekik keve
sebb volt, s hogy ez elvégez- 
hetetlen. Úgy látom, a  kötele
ző irodalm akat általában elol
vassák, s az előadásokat is 
körülbelül 80 százalék láto
gatja. Kétszer összehívtuk a 
hallgatókat bará ti beszélge
tésre, ahol ism ertettük a tan 
szék koncepcióját. E tanévben 
viszont ők ad tak  öleteket, ja 
vaslatokat a  szakszem ináriu
mi és alternatív  tém ákra. Sok 
esetben egyezett a  vélemé
nyünk — s néhányan olyan 
érdekes tém ákra hív ták  fel 
figyelmünket, am elyek talán  
eszünkbe se ju to ttak  volna.

— A tagozat légköre — így 
a  tanszéké is — most alakul
gat. A közös „úttörő sors” ráz
za itt  össze az em bereket. Ke
vesebb a minőségi oktató, m int 
Pesten, hiszen a  gyakornoko-

l kát is kénytelenek vagyunk 
; m indjárt a mély vízbe dobni. 
; Én is előbb jegyzetet írtam  —
. s csak azután kezdtem  a  tu 

dományos fokozatok megszer
zéséhez. Szép dolog alapító
nak lenni —, de néha bizony 

[ fárasztó. Előadásokat kell ta r-  
. tan i a  TIT-ben, segítünk a  
. megyei vezetőképzésben is, 
; jegyzeteket írunk  a  pártiskolá- 
. nak. Pécs 140 ezer em berével 
. m indig vár valam ilyen elő- 
. adást — és ez is oktatás; no 
j és ezekkel a  m unkáinkkal 
. tud juk  a  kapcsolatokat ta rta -  
. ni, ami kezdő intézm énynél 
í nem  kevésbé fontos!

Az e g y e te m  p é cs i ta g o z a tá n  k é t  s z a k ta n s z é k  m ű k ö d ik . A  P ia c -  
sze rv e z é s i T a n s z é k  é s  a  V á lla la tg a z d a sá g ta n i T a n s z é k . M in t a  b e 
szé lg e té se k b ő l is k i tű p t ,  e k é t  ta n sz é k  te lje se n  ö s sz e h a n g o lta n  
m ű k ö d ik , p ro g r a m ju k a t  is  k ö z ö sen  a la k í to t tá k  k i. A  to v á b b ia k b a n  
is  e l a k a r já k  k e rü ln i ,  h o g y  k ia la k u l jo n  a  „ sz o m szé d  v á r”  szem lé le t 
— aza z  n e m  s z e re tn é n e k  ta n sz é k i p re s z tíz s k é rd é s t  c s in á ln i az  o k 
ta tá s b ó l .  C é lju k  az , h o g y  a  d é l-d u n á n tú l i  „ k ö z g a z d á sz é h s é g ”  e n y 
h í té s é re  m in é l n a g y o b b , g y a k o r la tb a n  h a s z n o s íth a tó  tu d á s t  a d ja n a k  
á t  a  h a l lg a tó k n a k . Ez a  g y a k o r la tr a  o r ie n tá lts á g  h a tá ro z z a  m eg  a 
ta n sz é k e k  m u n k a tá r s a in a k  k u ta tó m u n k á já t  is . S z e re tn é n e k  ta r tó s  
k a p c s o la to k a t  k ié p íte n i a  k ö rn y é k  v á lla la ta iv a l  — s ezzel le h e tő v é  
te n n i  a z t , h o g y  a  h a llg a tó k  m á r  m e n e t k ö z b en  m e g is m e r jé k  a  v á l
la la ti  g y a k o r la t i  k é rd é s e k  fő b b  m o z z a n a ta it .

Piacszervezési Tanszék
E tanszék vezetője dr. Zel- 

er Gyula  adjunktus. M int 
nondta „speciális görbe u ta t 
á rt be” addig, míg katedrá- 
íoz juto tt. Húsz éves vállalati

elérni, hogy az elmélet alap
ján  ism ert célok m egvalósítá
sához szükséges eszközökről és 
módszerekről is képet kap ja
nak. Ism erjék a vállalati te
vékenységcsoportokat, a  for- 

. . . . . .  . „  . . galmi szférába tartozó kérdé-
jyakorlattal rendelkezik, dől- se^et —, hiszen a term elés
»ozott szervezőintézetnél, volt 
;ervezővállalatnál gazdasági 
;anácsadó. Igen gazdag ta 
pasztalatait ebben a  m unka
körben tud ja  igazán kam atoz
ó im  —, hiszen szívügyének 
írzi a jó vállalati szakembe-

gazdaságossága valahol a  jó 
beszerzésnél kezdődik. Három 
féléven ót tan ítjuk  a szerve
zés, tervezés, áruism eret tá r
gyakat, s a IV. évesek szám á
ra  bevezetünk egy úgyneve
zett „tervszám ítások” című

rek képzését. Tavaly dokto- anyagot. Ez szintetizáló
ált, vállalati folyam atok szer- tárgynak képzeljük, konkrét

rezese,  ̂ a  vállalati működés értékesítési tervek alapján  a 
korszerű koncepciója tem a- vállalatnál, m indennapos kér

déseket dolgoznánk fel. P él
dául középtávú értékesítési 
tervet, reklám tervet készítene 
egy-egy csoport. Szeretnénk 
úgy kiépíteni a  bázisvállala
tokkal kapcsolatainkat, hogy 
ezek vezetői a  tanszék m ellett

icörből. Közvetlen m unkatár
sai dr. Orosdy Béla tanárse
géd, aki egyetemünkön m ar
keting szaíkágazaton végzett;
Bíró Péter másodéves gyakor
nok és Szilágyi Zoltán  gya
kornok, aki belker. szakon 
tanult. Egyelőre négyen lá t- tanácsadók legyenek. Egy ilyen
ják el a tanszéki 
de decem bertől

feladatokat, tanácsadói kollégium a gya- 
szám ítanak korlatban felm erült kérdések-

Lajtai Jánosra is. Q jelenleg a  kel való állandó kapcsolatot 
Nádor Szálló áruforgalm i cso
portvezetője, a „szállodaipar 
és vendéglátás” tém akörrel fog 
foglalkozni. Januártó l m unka
társuk lesz Rekettye Gábor 
adjunktus, aki jelenleg a Pécsi 
Kesztyűgyár komoly vállalati 
gyakorlattal rendelkező osz
tályvezetője.

Ez a hat fő egyelőre tud ja  
m ajd biztosítani azt, hogy a 
negyedik évben is zavartalanul 
haladjon a tanszék m unkája 

de a m ajdani létszámot 
kilenc főre tervezik.

jelentené. Egyben lehetővé 
válna, hogy a szakszeminá
rium  vezetők is onnan jö jje
nek, ahol hallgatóink gyako
rolnak.

— El akarjuk  kerülni a for
mális szakszemináriumokat, 
k ita lá lt tém ákat. Nagy e rre
felé a  közgazdászéhség — így 
rem éljük, a  vállalatok is részt 
vállalnak a képzésben. Eddig 
is több külső előadót kaptunk 
—, s több esetben te ttünk  
szakmai kirándulásokat.

M u n k ä J u M  z ,u „  Gy„- „é*
oHumlríueenl hae-zál efaf+íitib- , . ,. ,,, . ,szaktanszék m egállapodott 

abban, hogy ezt minden hall
gató tanulja . K ét féléven á t  á l
talános kérdésekről van szó, 
rendszerelm életi közelítésben.

la adjunktussal beszélgettünk, 
összefoglalta az eddigiek so
rán  felm erült főbb kérdéseket.

Szervezésoktatásunk alap
vető feladata, hogy a hallga
tók a  vállalat működésének A harm adik félévben vállalati
fő vonalait m egtanulják. A 
második félévben m ár el aka
runk  oda jutni, hogy folya
m atábrákat tud janak  készíte
ni, egységben lássák az egyez
tetések, megrendelések, fuva-

piackutatás a tém a — s csak ez
u tán  kerül so r az ipar, agrár- 
és belkervállalatok speciális 
problém áira. Ez a pesti okta
táshoz képest fordíto tt sziszté
m a — tehát előbb van az otta-

rozás, stb. rendszerét. Sokszor ni értelem ben vett ágazat, s
aztán  a szak — úgy kényte
lenek tanulni. A szemináriu- 

gazdasági életben —, de a  „ho- m ókát esetjátékszerűen oldjuk

az a baj, hogy nagyon szép 
elm életeket tudunk  gyártani a

gyan” kérdése megoldatlan 
marad. „Nagy a tudós tudo
mánya, de a m acskájának el
fele jte tt enni adni” — ír ta  va-

meg. A könyvírók tudósok —, 
de a  szervezés gyakorlat, 
am elynek m egvannak a maga 
játékszabályai. Az elméleti

lahol A rany János, s néha ta - szakirodalom és m ajdani mun- 
lán az ok ta tásra is igaz ez a  ka közötti nyílást m ár i t t  az 
mondat. Azt szeretnénk tehát iskolában érzékeltetni kell.



K ollég iu m i élet

A Madách utcai d iákott
hon szinte teljesen a lá 
nyoké. Az Urán város mo
d em  lakóházainak egyikében a 
diákok jól felszerelt lakások
ban élnek. Egy-egy lakásban 
8 hallgató, a  nagyobbik lakó
szobában öten, a  kisebbikben 
pedig hárm an. A kollégium
ban te tt látogatásunk során a 
diákok elmondták, hogy m i
vel a  kihelyezett pé
csi tagozat létszám át te 
k intve kicsi, így a kollégiu
m i é let nehezen határolható el 
az egyetemen folyó mozgalmi 
munkától. A kedvezőtlen óra
beosztás m ia tt a hallgatók 
egy-egy m unkanap nagy ré- 
eaét az egyetemen töltik.

— Milyen kollégiumi ren 
dezvények kerültek  lebonyo
lítására?

Az egy-egy lakásra jutó 
nyolcfős csoportok kollektí v 
tanulm ányi és ku ltu rá lis tevé
kenysége m egoldottnak te 
kinthető. Az ilyen rendszerű 
szobabeosztás kedvez a  haté
kony tanulm ányi csoportok 
kialakításának, az egyiittélő 8 
em ber szőkébb közösségi éle
tének. Ugyanakkor ez a  diák
otthon hátrányokat is jelent. 
Egyszerűen nincs lehetősé
günk — éppen egy nagyobb
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közös helyiség, például k lub
szoba hiánya m ia tt — az átfo
gó kollégiumi kollektíva ki
alakítására. A rról nem is be
szélve, hogy az egyetemünkön 
tanuló diákok — annak  elle
nére, hogy kevesen vagyunk 
— három  kollégium ban van
nak elhelyezve. M ár maga ez 
a  tény is egy újabb korlátozó 
tényező.

— Ez azt jelenti, hogy 
egyáltalán nincs lehetőségetek 
a közös rendezvények lebo
nyolítására?

— Van egy kisebb klubszo
bánk, de ez nem elég. Nem 
m arad más szám unkra, m in t 
az, hogy kollégiumon kívül, az 
egyetemen, vagy a  városban 
próbálunk közös rendezvénye
ket szervezni. A kollégisták 
többségének színház-, film 
klub-, hangversenybérlete 
van. Ez — h a  önmagában, é r 
tékeljük  — nagyon szép. A 
diákok egy része azonban 
csak megveszi a  bérletét, je 
lezve, hogy ilyen igényei is 
vannak, de a  szabad idő any- 
nyira szétforgácsolt — részben 
az egyetem kedvezőtlen kö
rülm ényei miaitt, részben pe
dig azért, m ert a  gyerekek 
többségének senki sem segí
te tt a helyes egyetemi életfor

ma kialakításában —, hogy 
azok hasznosítására gyakran 
nem kerül sor.

— Tartotok-e konzultáció
kat különböző — politikai, il
letve szakmai jellegű előadá
sokat?

— Nem! Em lítettem , hogy 
túlságosan kicsi a klubszo
bánk. De te ttünk  kísérleteket. 
Meg akartuk  hívni — a hall
gatók kívánságának megfele
lően — Ipper Pált. Kéthónapi 
hiábavaló könyörgés után ezt 
az elképzelésünket feladtuk. 
A megyei laptól — a diákok 
körében egyik legnépszerűbb 
újságírót, M araiké Lászlót is 
kértük, hogy tartson  nekünk 
politikád konzultációt a  viet
nam i helyzetről — szintén ku
darccal . . .

Szántszándékkal szakítom 
félbe itt  a  beszélgetést. Szánt
szándékkal azért, m ert a diák
otthon igazgatójának, diák
vezetőinek és lakóinak érvelé
se — m in t egy ördögi kör — 
ú jra  és ú jra  a  helyi problé
mákhoz, a  helyi adottságok 
korlátáihoz té r  vissza. A diá
kok válaszaiból k itűnt, hogy 
fogalm uk sincs arró l, milyen 
form ában valósítható meg az 
oktatók és a hallpgatók szak
m ai-tanulm ányi együttm űkö
dése. Nem is sejtették, milyen 
óriási előnyt je len t az, hogy 
egy olyan új és kis egyetemről 
van szó, ahol az együtfcalko- 
tásnak, m élyebb em beri kap
csolatoknak, a  tan ár—diák vi
szonynak szinte korlátlan  le
hetőségei vannak.

Kérdések halm azát tettem  
fel erről a  Pécsett oktató ta 
nároknak is. Az ő vélem ényük 
szerint, éppen azért, m ert kis 
egyetemről van szó, feltétle
nül jobb a ta n á r—diák vi
szony. De elfeledkeztek arról, 
hogy ez a  kapcsolat nem  ak
kor értékelhető tartalm asnak, 
ha egyszerűen csak van, ha 
konzekvensen ragaszkodnak a  
felszínes „m indent megteszünk 
é rtük” állásponthoz, hanem  
akkor, h a  tanár-d iák  a tanu l
m ányi-szakm ai m unka terü le
tein tú l em berileg is közel ke
rü l egymáshoz. H a szám íthat
nak egym ásra — am i egy még 
most „cseperedő” egyetemnél 
nagyon fontos —, ha elképzelé
seik nem ütköznek egymással, 
hanem szervesen összekapcso
lód nafc. Ha érveléseik nem 
egym ásnak ellentm ondva bi
zonyítják igazukat, hanem  ta 
lálkoznak azon a  nehéz útón, 
am it még — akarva-akara tla- 
nul — együtt kell m egtenniük 
ahhoz, hogy a  pécsi kihelye
zett tagozat „önálló, felnőtt” 
legyen. Tévedés Pécsett b á r
kinek is a rra  gondolnia, hogy 
ő és néhány kollégája ennek 
a tagozatnak a m egterem tője. 
Egy fájdalm as, keserves szü
lésről van szó, ahol mindenki 
•— ta n á r  és diák — vajúdik  és 
egyben újjászületik  közös gye
rekükkel, a pécsi kihelyezett 
tagozattal.

Kocsi M argit

A dél-magyarországi 
közgazdászhiány enyhítéséért

(Folytatás az 5. oldalról)
tanulm ányoznak, Sántha A ttila 
tanársegéd pedig a növény- 
term esztés és állattenyésztés 
közgazdasági kérdéseit ku ta t
ja. A tanszék teljes „stábját” 
10—11 főre tervezik — egye
lőre ők kilencen lá tják  el a 
feladatokat. Az előadásokat 
felváltva ta rtják  — ki-ki saját 
tém aköréből ad elő. Jórészt 
fiatalok, így ez szám ukra is 
gyakorlat, a  továbbképzés, ön
képzés egyik lehetősége. Az 
első évben még nem volt jóvá
hagyott kész tantervűk, így 
fejlődésük, az anyag kiala
kulása egykorú a tagozatéval. 
M unkájukról dr. László Gyula 
tanársegéddel beszélgettem.

— Valóban igaz, hogy szink
ronban dolgozunk a m ásik 
tanszékkel, a  „Vállalatgazda- 
feágtan” jegyzet kialakításában 
szinte az egész tanári kar 
részt vett, a „Vállalati veze
tés, szervezés, tervezés”, tan 
anyagot is közösen írtuk. Cé
lunk  a  vállalat gazdasági fo
lyam atainak felvázolása, az 
általános, közös jellemzők 
m egragadása és bem utatása.

— Négy csoportunk volt 
m indkét félévben. A sze
m inárium okon az előadás és 
jegyzet anyagát dolgoztuk fel 
— esettanulm ány jellegű m un
kára koncentrálton nyílt lehe 
tőség.

— Sajnos, a jegyzettel a mi

tanszékünkön is gondok van
nak, csak decem berben lesz 
készen —, így addig stencile- 
zett vázlatokat tudunk adni.

— Erős vállalatcentrikus 
képzést fo lytatunk mi is. P er
sze azzal, hogy előbb oktatjuk  
a fő vállalati jellemző tevé
kenységeket, s  csak azután 
szakosodnak a hallgatók ipar
ra, belkerre, ag rá rra  — sok 
gonddal is jár, hiszen változ
ta tás nélkül nem  tudjuk hasz

nálni a  pesti jegyzeteket. De 
úgy érezzük, ezzel a formával 
kiegyensúlyozottabb a képzés, 
nincsenek karok és szakok kö
zött szakadékok. Szeretnénk 
valóban gyakorlat-centrikus, 
jó szakem bereket képezni. 
A negyedik évfolyam be
indítása a rra  is vá
laszt fog adni, hogy az ipari, 
agrár, belker ágazati szemlé
l e t . . .  meg tud juk-e adni ez
zel a képzési formával.
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P É C S I  A N Z I K S Z

A lulíro tt szerzőik azzal az elhatározással 
kezdtük él ezt a  cikket, hogy m egörökítjük 
egy napunkat, am it Pécsett töltöttünk. Nem 
kerekítünk sem felfelé, sem lefelé, sem jobb
ra, sem balra. Egyszerűen leírjuk, am it lá t
tunk.

Saját klub
II. Szulejm án korában a  müezzin éppen dé

li im ára ord íto tta volna össze híveit, am ikor 
m egérkeztünk Pécsre. A rohanó tecniika szá
zadában kaftános bégek, turbános janicsárok 
helyett egyetemi fogadóbizottság várta  kicsi, 
de lelkes csapatunkat az állomáson. Miközben 
a szálláshelyünkre m entünk, alkalm unk volt 
megtekinteni a  várost. Szűk, zegzugos utcák, 
apró középkori épületek között néhány em e
letes ház. M últ és jelen sajátos keveredése. 
Pécs nagy m últú  diákváros és három  éve 
tovább bővült a  felsőfokú intézm ények széles 
skálája. M egkezdte működését a  MKKE k ihe
lyezett tagozata. A 48-as té r  m ellett szürke, 
komor épület bejáratához inv itálnak  kísé
rőink. Megérkeztünk. Aki m ár régi bennszü
lött, az tudja, hogy ez a  Pécsi Jogtudom ányi 
Egyetem épülete és itt ta lá lt o tthonra a  
MKKE pécsi tagozata is.

Rövid kis tájékoztatás a  tanácsterem ben, 
m ajd egy könnyű ebéd az orvosin, merthogy 
itt van a  menza. Ugye m ennyit szidjuk a  „ha
zait”, pedig az ott lá to ttak  alapján  nincs 
ok a kesergésre. Az „étlapról” három féle étel- 
különlegesség közül válogathat a  hallgató. 
Tarhonyáshús, paradicsom os káposzta, sü lt 
hús krum pliptirével és erőleves p iríto tt ke
nyérdarabkákkal. Érdeklődésünkre m egtud
tuk, hogy ez i t t  egy átlagos ebédnek számít. 
„Azok után. am it az Ifjúságban ettünk, ne
künk nem  tudnak rosszat főzni” m ondja egy 
harm adéves lány. Sőt a zsúfoltság is enyhült.

Ebéd u tán  szétszéledt kis csapatunk. Fotó
sunk az ajtóban szép lányokkal kezdett is
m erkedni. Sikerrel. „Ha m eg akartok  tudni 
valam it, a toronyba m enjetek, ott m indig van 
valaki.” Mentünk. Emeletről le, em eletre fel, 
m ég az au lába is betévedtünk. I tt  csak csend
ben szabad beszélni és lábujjhegyén járni, k ü 
lönben a fejünkre esik egy-egy része. A to
ronyszoba telis-tele volt. K ét leányzó készült 
orosz órára, de a terem  mégsem volt üres, 
élesre töltött tollú firkászok jegyzeteltek m in
denfelé, és fotósunk m inden átm enet nélkül 
vadul kattogtatott. Mi sem m aradhattunk  ki a  
buliból. M indenre el voltunk szánva. Ezt bi
zonyítja, hogy később még oroszórára is e l
kísértük  egyik delikvensünket. De előbb m e
sélt egy, s  másról. Arról, hogy nem rég készült 
el ez a  szoba, itt szoktak tanulni, beszélgetni, 
ha van egy-egy lyukas órájuk és hazam enni 
m ár nem  érdemes. K lSZ-klub lesz ham aro
san, h a  a  kijelö lt felelősök is igy akarják . 
Ehhez persze ki kellene dekorálni a falakat, 
újságok kellenének és m ind járt barátságosabb 
lenne a  „torony”. A klub kérdése különben is 
fájó pont. Van ugyan egy közös k lub  a kesz
tyűgyáriakkal, de mégsem az igazi. Nem érzik 
magukénak, a  kesztyűgyáriak is éreztetik  ve
lük, hogy csak m egtűrt idegenek. Az egyete
m ekkel való kapcsolat az utóbbi időben kezd 
oldódni. „Szépen, békében m egférünk egy
más mellett, ta lán  túlságosan is békésen.” 
B ár kezdeményezések vannak, példa erre  a 
jogász-közgazdász vetélkedősorozat. M ajdnem  
mindenkinek van színház- vagy hangverseny- 
bérlete. Az orvosisok k lubjába is el lehet 
menni szórakozni. De egy sa já t klub nagyon 
k e llen e . . .

Az oroszórán rem ekül éreztük m agunkat, 
a légkör szokatlanul gyenge. Éppen dolgozat
javítás van, s akad két ötös is. Aki nem h i
szi, já rjon  utána. Persze itt sem m indenhol 
ilyen rózsás a kép. Van ahol állandó stressz
ben élnek, m ert nagy a követelm ény orosz
ból.

Egy kis idő m úlva azért otthagytuk az órát, 
jóból is m egárt a sok. Irány a Rókus utcai 
kollégium, ahol sportszakértőnkkel van ran 
devúnk.

Hogy is állunk azzal a sporttal?
A Rókus utcai épületben négy oktatási in

tézmény kollégiuma található. A közgázosoké 
a harm adik em eleten a jobb oldali folyosó
rész. Semmi több. A fiúk négy- és hatágyas 
szobákban laknak, a berendezés és a m éretek 
katonásak; A kollégium  régebben, laktanya
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volt, s  ennek szelleme m ég m a is kisért. A 
tv -t csak akikor és addig nézhetik, am íg a  
középiskolásoknak is  m eg van engedve, a  
sportpályát is csak a  műszakisok beleegyezé
sével használhatják. Kedves illetékesek, higy- 
gyék el, hogy a  közgazdász is csak ember. 
(Ha nem  is látszik rajta.) Nemsokára előke
rül „em berünk” is, Gémesi Géza, a  pécsi ta 
gozat sportfelelőse. „Hogy is állunk azzal a 
sportta l?” Hozakodunk elő a  kérdéssel. „Utol
já ra  tavaly fordult elő i t t  Pécsett, hogy egy 
közgázos a  PEAC (Pécsi Egyetemi A tlétikai 
Club) tag ja  volt. Pedig a  sportkör tényleg 
jó  lehetőségeket ad  a  sportolni vágyóknak. 
Sókan azt m ondják, csak ezt a félévet ússzam 
meg, m ajd u tá n a . . .  A következő évben aztán 
m inden kezdődik elölről. Pedig több élvonal
beli szakosztálya is van a  PEAC-nak. A fiúk
ná l néha még össze tudunk hozni egy évfo
lyambajnokságot, például foci, asztalitenisz, 
sakk, de a  lányokat, m iután  elvégezték az első 
két évet és nincs m ár tornaórájuk, nehéz ki
mozdítani az ágyból. Nem csinálnak semmit. 
A PEAC-hoz jelenleg annyi közünk van, hogy 
az  ő pályájukon ta rtjuk  a  to rnaórákat és ezért 
az egyetem m inden évben egy bizonyos ösz- 
szegű hozzájárulást fizet.” Ahogy beszélge
tünk, a  szoba ham arosan megtelik. Az egye
temi életre  terelődik a  szó, „mulatságos” ese
teket mesélnek. Tavaly előfordult, hogy az 
egyik előadóban az ab lak  m ellett cigarettá
zott valaki és a  beverő eső eloltotta a  ciga
re ttá já t, vagy hogy a  hálás falak  m indm áig 
megőrizték egy-egy jó l sikerült boncolás em
lékét. (Az épület régebben az orvosisoké v o lt)  
De há t ők is tisztában vannak a kezdeti ne
hézségekkel. Nagyon sokat kell_ tanulni, és 
hogy egyetem isták sajnos egyenlőre csak eb
ből észlelik. Kevés a  szabadidő, nincs sza
badnap, még délu tánra is ju t egy-egy ínycsik
landó óra. A term ehiány komoly gondokat 
Okoz.

Az elsősök kollégium át hiába keressük, 
messze van  a várostól. Külön kis csatát keli 
vívniuk a gólyáknak a  helybeliekkel, hogy 
felférjenek a  buszra. „Aki egy évet i t t  végig
csatázott, megérdemli, hogy ben tm arad jón.” 
Jó  lenne egy egyetemi autóbusz. Nemcsak ezt, 
hanem  a különböző kirándulási gondokat is 
meg lehetne oldani ezzeL

Majdnem eljött a Moldova
A „M adách” felé ta rtv a  egy rém h írt hall- 

lottunk, gyorsan leírjuk, nehogy valóság le
gyen belőle. E lterjedtek olyan hírek, hogy a 
jövőben „tanulókom binátokat” szeretnének 
létrehozni. Úgy képzelik, hogy az egyetemhez 
legközelebb eső kollégiumokban lesznek az 
„okosok”, a  legtávolabbiban pedig a  gyengéb
bek. „Jó ösztönző a jobb tanulásra, s  így 
m ajd meggondolják, m ikor m enjenek szóra
kozni.” Ugye érdekes koncepció? B rrr! A zért 
ne vegyék komolyan, m ég o tt fen t sem! Út
közben beugrottunk néhány „kihelyezett tan 
székre” is. A Moccában senkit sem láttunk,' 
olyan nagy volt a  füst. Viszont kárpótlásul 
m egism ertük egy ism eretlen egyetemista ke
vésbé ism ert, de örökbecsű sorait: „Pécs, 
Pécs, te  mindenem , oh Mocca Presso elv itted  
utolsó ingem et”. A rím  kissé sántít, de mi 
azért tovább m entünk. Találkoztunk boldog 
közgazdászokkal is. A Sopiane söröző felől 
integettek és a „Jó szerencse’” felé tarto ttak .

A Madách utcai kollégium m ár kívülről is 
sokkal bizalomgerjesztőbb, m in t a  fiúké, be
lü lről pedig össze sem hasonlítható. I tt me
gint a  klubhoz kanyarodunk vissza. „A m últ
kor m ajdnem  eljö tt a  Moldova, de aztán sze
rencsére mégsem jött, nem  tudtuk volna, hogy 
hova hívjuk.” A pressoban való ücsörgés pe
dig diákzsebhez m érve tú l drága.

Este, vacsora u tán  a „klubban” találkoz
tunk  újra. Van i t t  m inden, tv, könyvszek
rény, a falon reprók. Amolyan tisztaszoba ez, 
ahova csak ünnepnap teszi be a  lábá t az em 
ber. Társalgó, klub és még ki tudja, mi m in
den egyszerre. Az asztalon sör, Cola, szendvi
csek. Fogadást adnak tiszteletünkre. Előke
rülnek a délutáni témák.

11 óra felé búcsút vettünk a társaságtól. 
ZH-írási kötelezettségeink haza, Pestre szólí
tottak.

A lulírott szerzők köszönik az Olvasó figyel
mét. Reméljük, sikerült némi — ha távolról 
sem teljes — képet adnunk a pécsi közgázo
sok életéről.

• Sebük—Földes



P laka t és p o rtré
•— K ét éne alakultunk, több

kevesebb sikerrel elju to ttunk  
idáig. Nem csak festünk  és ra j
zolunk. Fő feladatunk a pla
kátm űvészet fejlesztése. Pla
kátot a kör m inden tagjának 
készítem  kell, még így is n e 
hezen tudunk eleget tenni a 
m egrendeléseknek. A  szaba- 
donválasztott m űfa jok közül a 
szénrajz, az akvarell és a 
pasztell a legkedveltebb, de 
linóleum m etszettel és olajjal 
is foglalkozunk.

Néhány fejtarm lm ányra  
m uta t a falon. — Ezek itt a 
legújabb „term ékek”.

— Kiállításra kerülnek ezek  
valahol?

— Sajnos, arra nincs lehe
tőségünk, hogy állandó kiállí
tást nyissunk. Ez azért sem  
lehetséges, m ert rajzolóink 
többnyire m aguknak dolgoz
nak,

hazaviszik műveiket.

A koponya üres
szem ekkel figyeli az esemé
nyeket. M inden pénteken  
négykor ideültetik az asztalra, 
t  m egkezdődik a ceruza-, a 
szénsercegés, a papírsuhogás,

em berek jönnek, em berek 
m ennek nagy papírokkal a ke
zükben, rendezkedés, előke
rü lnek az ismerős képek.

A  m ásik asztalnál Kom játi 
Ilona festőm űvész és grafikus 
beszélget egy ismeretlennel.

Mégis — tavaly ősszel volt egy 
kiállításunk, amivel sikerült 
bem utatkoznunk. Legközelebb  
jövőre, a Petőfi-ünnepségek 
keretében jelentkezünk.

A z asztalon Blázovics Anna, 
TV. évf. tanári C-szakos hall
gató dolgozik:

— írd  meg légyszíves, hogy 
nagyon fel vagyunk háborod
va. E ltűnnek a plakátok  — 
abbahagyja a m unkát.

— Pedig ez így nem  m ehet! 
A  plakátversenynek még nincs 
vége, eltűnnek a versenyző  
plakátok is. Nem  tudom  k i v i
szi el őket, de megdöbbentő: 
ma is m entem  ebédelni, és a 
legújabb plakátom nak nyom a  
veszett. A z étterem  lejáratától 
viszik  el mindig!

— Ez azt jelenti, hogy jók a 
plakátok. Valakinek, aki 
gyűjti, m egtetszett, és haza
vitte. Ő szintén szólva színesek 
és érdekesek ezek a beszélő ké

pek, jól tükrözik az egyetemi 
életet.

A z  asztal m ásik végén Vas
kó Anikó IV. évf. rajzol.

— M ikor kezdtél itt dolgoz
ni?

— Három hete. Eddig úgy 
éreztem, nincs időm, és nem  
kerestem  ezt a lehetőséget.

— Voltál a Chagall-kiállítá- 
son?

— Igen. Nem voltam  túlsá
gosan elragadtatva. Sokaknak  
ez a véleménye.

— És hogyan illeszkedtél be 
az itteni közösségbe?

— Itt nincs olyan közösség, 
nem  is lehet, m int például az 
énekkarnál, vagy az irodalmi 
színpadnál. Itt egyéni „pro
dukciók” születnek, egymástól 
m ajdnem  teljesen függetlenül, 
nincs ami összefogná a cso
portot.

— Szerinted,

hogyan fér össze
ez a színes, humanista világ a 
közgazdaságtan m indennapi 
szárazságával?

— A  kettő tökéletesen ösz- 
szeforr egy egésszé, ami vagy 
inkább aki én vagyok. Ez el
lensúlyozza azt, és fordítva. 
Ha nem  így lenne, egyoldalú
vá, kiegyensúlyozatlanná vá l
nék, am i nem  lenne jó.

— Nem látok itt fiúkat. 
Miért?

— Nincsenek sokan. Illetve 
inkább úgy m ondanám: mi 
többen vagyunk. ö k  inkább  
„bedolgoznak”. M egrajzolják 
otthon a plakátot és behoz
zák. Ne haragudj, már vár
nak . . .

Tovább rajzolnak a kezek, 
serceg a papír meg a ceruza, s 
az asztalon ülő koponya üres 
szem ekkel m ered az ajtóra.

Dobos Péter

Közgazdász
ról vitatkozott legutóbbi 
ülésén a KISZ VB. Hogyan 
segíti a  lap a KlSZ-szerve- 
zet m unkáját, mi vél és ho
gyan já ru l hozzá a  politi
kai feladatok megvalósí
tásához? Milyen szócsöve, 
propagandája tevékenysé
günknek? Képes-e felvetni 
hasábjain keresztül újat, 
érdekeset adó gondolatokat 
és m ódszereket az alap- 
szervek tevékenységéhez? 
Ilyeneket kérdezett a  szer
kesztőtől és önmagától a 
KISZ VB.

A válaszok azt tükröz
ték : szeretjük és m agun
kénak valljuk az újságot, 
erényeivel, hibáival együtt.

A KISZ VB tám ogatja a 
Közgazdász azon törekvését, 
am elynek során az oktatás
sal kapcsolatos tanulm ányi 
problém ákat, feladatokat is 
felveti, keresi azok megol
dását, hiszen az oktatási 
színvonal emelése végered
m ényben az egész egyetem 
ügye.

U gyanakkor törekedni 
kell arra , hogy még kivéte
les esetekben se térjenek el 
a cikk írói a valóságos hely
zettől, nagyobb körültekin
téssel, m inden esetben a 
konkrét tényekre tám asz
kodva jelezzék a problém á
kat. Szükséges viszont az 
is, hogy az egyes problé
m ákra az illetékesek m in
den esetben érdem beli vá
laszt adjanak. Rá kell m u
ta tn i a rra  is, hogy a problé
m ákat elsősorban a hallga
tók és a tanszékek közvet
len kapcsolatán keresztül 
kell megoldani.

Nem elhallgatható gond 
az, hogy nem  elég szoros 
a  kapcsolat a lap és a 
KISZ-vezetök között. így 
aztán kevés az olyan cikk, 
am elynek író ja  közvetlenül 
részt vesz valam ilyen ak 
ció irányításában és szer
vezésében. Ez a cselekvő
én részt vevő együttm űkö
dés hiányzik — m ondotta 
a  lap szerkesztőnője. K ri
tiká ja  jogos, a KISZ VB- 
nek is meg kell szívlelnie. 
Erősebben kell a két szerv
nek kapcsolódnia egym ás
hoz. Elsősorban a KISZ 
profitálhat abból, ha a 
lap többet és színvonala
sabban foglalkozik a szer
vezet elvi-gyakorlati kérdé
seivel. —T—

Számoljunk!
Kilencedikén este szüretelni indultunk Hogyaljúra. 

M enzajegyemet sikerült hideg é lelem re, váltani, am inek 
nagyon örültem, míg bele nem  néztem a zacskóba, am it 
a  konyháról kaptam . És most számoljunk!

Hány jegyet váltottam  be? Csütörtök: vacsora; péntek: 
ebéd és vacsora; szombat: ebéd és vacsora; vasárnap: 
ebéd és vacsora, összesen három  (3) ebéd és négy (4) va
csora. Na márm ost! Mi á llt a zacskóban? Jól tessék fi
gyelni: 2 doboz „Alföldi húspástétom, 1 doboz üdülő- 
krém, 2 szelet (nem, nem darab! szelet) téliszalámi és 
végül 2 darab  egyforintos csokoládé. Elkezdem a fo
gyasztást: csütörtök, vacsora — egy szelet téliszalám i; 
péntek, ebéd — húskonzerv, vacsora — a második szelet 
téliszalám i; szombat, ebéd — a kettes számú húskonzerv, 
vacsora — üdülőkrém ; vasárnap, ebéd — a  2 darab  egy
forintos csokoládé, vacsora — m ajd  csak kibírjuk.

Persze bizonyosan tudták , hogy kapunk  a tsz-től ebé
det. Akkor viszont azt is tudniuk  kellett, hogy reggelit 
nem  kapunk, tehá t ugyanott vagyunk, ahonnan kiindul
tunk.

És ha még egyszer végiggondolom a számításokat, 
m indenkinek jó étvágyat kívánhatok!

— dobos —

A P B
Az egyetem KISZ-bizottsága 

m ellett működő APB feladata 
általánosan fogalmazva, a kari 
illetve alapszervi politikai 
m unka javítása, segítése, a 
különböző szervek tevékeny
ségének koordinálása, inform á
ciógyűjtés a karok politikai 
m unkájáról.

Ezekből az általános célki
tűzésekből eredő konkrét fel
adatokat, az idei m unkatervet 
novem ber 10-én tárgyalta  az 
APB. A célkitűzés hogyanjára 
vonatkozóan két példa a  te r
vekből;

— „Az alapszervi politikai 
m unka javítása érdekében 
m ódszertani ajánlás elkészíté
se — tem atikai, bibliográfiai 
és elo'adó vitavezető-hálózat 
kiépítése.”

— „Az APB dolgozza ki az
alapszervi „politikai sta fé tá t” 
irányítsa és szervezze lebo
nyolítását.”

A politikai staféta lényege, 
hogy az egyes alapszervek (ka-

F M -sío /sre iff/o lr ié m a i'e g y x ék e
AGRÁRK Ö ZG AZDASÁG I TANSZÉK :

L A  m ezőgazd aságb an  fe lh a szn á lt é lő - é s  ho ltm u n 
k a  h a ték o n y sá g á n a k  k özgazd aság i problém ái.

2. A term elésh ez  lek ö tö tt á lló - é s  forgóalap ok  
m egtérü lése  a m ezőgazd aságb an .

3. A m ezőgazd aságb an  a lk a lm azott jö v ed e lem -e lv o 
n á si ren d szer; a n ettó  és bruttó jö v ed e lem érd e
k e ltség  ö ssze fü g g ése i.

4. A m ezőgazd aságb an  fe lh aszn á lt term előeszk özök  
é s  a m ezőgazd aság i term ék ek  árainak  arán ya  
M agyarországon  és nem zetk özi ö sszeh a so n lítá s 
ban.

5. A  k ü lön b özeti fö ld járad ék  szerep e  az á rk ép zés
ben és a jö v ed e lem elv o n á s i ren dszerben .

6. A z éle lm iszer ip ari term ék ek  k orszerű  fo g y a sz 
tó i tér íté sén ek  fe lté te lren d szere .

7. A  terü leti tervezés  és  az é le lm iszergazd aság i te r 
m elés  terü leti e lh e ly ezé sén ek  p rob lém ái, en n ek  
k özgazd aság i ösztön zőren d szer  ö ssze fü g g ése i, va 
lam in t a terü leti tervezés d ön tési ren d szere az  
új gazd aság irán y ítá si ren dszerben .

8. A  fo rg ó eszk ö z -k ész le t n orm alizá lására  a lk a lm az
ható  m ód szerek .

9. A z á llam i gazd aságok  b iz tosítá s i ren d szerén ek  
érték elése , to v á b b fe jle sztés i leh etősége .

10. A beru h ázások  g a zd aságosságán ak  és h a ték on y
ságán ak  v izsgá la ti m ód szerei.

11. A term elési k é sz le tek  ön k ö ltség en  történ ő  érté 
k e lé sén ek  problém ái.

12. A term elési k ö ltség ek  optim alizá lási leh e tő ség e i 
az á llam i gazd aságok b an .

13. A  m ű trágyafe lh aszn á lás  h a ték o n y sá g á n a k  e lem 
zési m ód szerei.

14. Az á llam i gazd aságok  jö v ed e lem elv o n á si ren d 
szerén ek  érték elése , azon osítá sa  a term elő szö 
v e tk ezetek év e l, to v á b b fe jle sztés i leh etősége .

15. A  tsz -ek  és á llam i gazd aságok  eltérő  term elés-  
szerk ezetéb ő l adódó eszk ö zh a tek o n y sá g i és  jö v e 
d e lm ezőség i k ü lön b ségek  bem u tatása .

16. A k orszerű  ü zem i és m u n k aszerveze t k ia la k ítá 
sá n a k  m ód szerei.

17. A  m ezőgazd aságb an  a lk a lm azott term elő i ár
ren d szerek  k özgazd aság i problém ái.

A szín von alasab b  d o lgozatok at a  MÉM, ill.  az
ÁGOK ju ta lm azza .

KÖZLEKEDÉS G A ZD ASÁ G TA N A  TANSZÉK :

L A szem é ly szá llítá s  m in ő ség i sz ín von a la  n ö v e lé sé 
nek társad alm i h aték on ysága .

2. A  vasú ti k o csifo rd u ló  m egg y o rsítá sá n a k  m ódja  
és an n ak  válla lati ered m én yre  gy a k o ro lt hatása.

3. A  se le jtez é sse l k a p cso la to s  ö ssze s  ad m in isztráció  
csö k k en té se , m ind az á lló eszk ö zö k , m ind a k ész 
le tek  von atk ozásáb an  a MÁV terü letén .

4. A g ép járm ű k öz lek ed és  ü zem k ö ltség e i és  a k ö zú t
h álózat á llap ota  közö tti ö ssze fü g g ések .

5. A  h osszú  távú  tervezés  e lm é le ti é s  gyak orla ti 
p rob lém ái a városi k öz lek ed ésb en .

6. K özgazdaság i szab á lyozóren d szer  k id o lgozása  a 
m agyar p osta  terü letén .

7. V álla laton  belü li — a k ö n y v ite li és  s ta tisztik a i 
adatokon  a lap u ló  e g y sé g e s  op eratív  je lleg ű  — in 
form ációs ren dszer k id o lgozása , a m e ly  a v eze tő 
k e t k e llő  g yorsaságga l tá jék ozta tn á  a leg fo n to 
sabb gazd aság i e sem én y ek rő l.

8. A  k özú ti k öz lek ed ésb en  a  gép járm ű vek  ü zem el
te tése  g a zd aságosságán ak  v izsgá la ta  — a je le n le 
gi fin an szírozási és e lszám olási e lő írások  m elle tt 
— a v á lla la t szem p on tjáb ó l, a n a g y jav ítá sok  
szá m b a v éte le  m ellett.

9. Üj v a sú tvon a lak  lé te s íté se  m ű szak i és  gazdaság i 
e lem zésse l (B átaszék —M ohács, ille tv e  R udabánya  
—B od vaszila s  k özö tt).

PIACKUTATÓ ÉS PIACSZERVEZÉSI TANSZÉK :

1. Uj term ék  b ev eze tését e lő seg ítő  te lev íz ió - és  rá
d iórek lám  h a ték on yságán ak  v izsgálata .

2. A v evőszo lgá la ti te v ék en y ség  h a ték on yságán ak  
m érési leh e tősége i.

3. Az ifjú ság  m int leen d ő  bú torvásárlók  elvárása i a 
b ú tork ín á latta l szem b en ; k eres le tü k et b e fo ly á 
so ló  m otívum ok .

4. A  B udap est k örn yék i m ezőgazd aság i lak osság  
fo g y a sz tá si és  vásárlási szok ásai.

5. A lak osság i zsírad ék fogyasztás  a lak u lása  az e l
m ú lt két év tized b en ; a várható  ten d en ciák  és a 
k orszerű  táp lá lk ozási struktú ra k ia lak ítá sa  érd e
k éb en  k íván atos  vá ltozások .

6. A  szem ély g ép k o csi-g u m ia b ro n cs  k eresle t várható  
a lak u lása  a IV. ö téves tervben, fig y e lem b e  véve  
a közúti já rm ű fe jle sz tés i program  k eretéb en  je 
len tősen  n övek vő  szem ély g ép k o csi-á llo m á n y t. A  
k eresle tszám ítás  m o d ellezési leh etősége .

S z á z é v e s  ü z e n e t  

S e l m e c b á n y á r ó l

A z elsőévesek balekvizsgát 
tesznek, s az „isteni 

fényben tündöklő firm ák ka
rából” keresztapát és kereszt
anyát választanak maguknak. 
A keresztszülők Bacchusnak, 
Ceresnek és a többi pogány 
isteneknek nevében nevet ad
nak a baleknak. A  balekból 
harmadévre firm a lesz, n e
gyedévre dicsőséges firma, 
ötödévre pedig isteni fényben  
tündöklő firma, aki nevet ad
hat az egyetem  ú j balekjai
nak, A  Soproni Erdészeti és 
Faipari Egyetem legidősebb 
tanárai is voltak balekok, s 
szakestélyeken, d iákrendezvé
nyeken  ők is régi baleknevü
ket használják, énekelnek, 
tréfálkoznak a diákokkal.

Nincs még nekünk  elnö
künk, elnökünk, e ln ö kü n k . . .

— kezdődik a szakestély, 
m ajd m egválasztják a vezető
séget . . .  A z elnök szavait a 
kontrapunktok visszhangoz
zák a terem  túlsó végéből, a 
nótabíró „intonálja” a régi 
sördaloloat, az erdész, bá
nyász, kohász barátságot h ir
dető selmeci diáknótákat, is
m ert népdalokat, közben se
rényen dolgoznak a garatőrök, 
m indig ügyelve arra hogy a 
poharak tele legyenek. A z asz
taloknál nincs beszélgetés. Fi
gyelik a beszélőt, a nótázót, 
az em lékező tanárt, a sörpár- 
bajozókat. Ha valaki beszélni 
akar, annak is m ásfél százada 
ugyanaz a szabálya:

— Vocem preco!
— Habeas! — válaszol az 

elnök.
— M élyen tisztelt szakes

tély! Magas praesidium! —

ronkénti bontásban) játékos, 
szórakoztató form ában m érik 
össze felkészültségüket, isme
reteiket. Egy-egy alkalom mal 
lsét alapszerv áll szemben egy
mással, és a  m indenkori győz
tes ju t tovább,- ak i (m eghatá
rozott időn belül) választhat, 
hogy kit hív ki ú jabb  ellen
félnek. A finisben a négy ka
ri győztes alapszerv egymással 
mérkőzik.

Szerepelnek ezen kívül az 
APB tervei között a kari po
litikai m unkát, a szakkiubok 
tevékenységét segitő és koor
dináló feladatok, kullúrális 
események népszerűsítését cél
zó figyelőszolgálat kiépítése, 
egyetemi ünnepségek megszer
vezése.

A feladatokat személyre szó
lóan a határidők megjelölésé
vel és azzal a megjegyzéssel 
osztották szét, hogy mindezt 
m egcsinálta az APB, akkor el
kezdhet dolgozni!

kezdi felszólalását,és utána  
jöhet a vicc, a tréfa, a kihívás 
vagy a dal.

A  diákhagyom ányok jegyé
ben gyű ltünk össze Sopronban  
az ország félszáz egyeteméről, 
novem ber elején K lSZ -veze-  
tők, diákújságírók. A  kétnapos 
tanácskozás m egnyitó referá
tum át Szűcs Istvánná, a K ISZ  
K B titkára tartotta a diákha
gyom ányok szerepéről és to
vábbfejlesztésének feladatai
ról ifjúsági m ozgalmunkban.

— A  K ISZ  V ili . kongresz- 
szusának egyik igen fontos 
gondolata volt, hogy mozgal
m i tevékenységünk mércéje  
az, hogy m ennyire tudunk az 
egyes fiatalokhoz, a hallgatók
hoz eljutni. M ennyire tudunk  
szem élyre szólóan vezetni, 
m ennyire tudunk a fiatalok
nak nem csak tudatára, de ér-, 
zelmeire is hatni.

A  két nap vitáin tisztáztuk  
a diákhagyom ányok legfonto
sabb elvi és gyakorlati kérdé
seit, m egism erkedtünk más 
in tézm ények hagyományaival. 
Négy szekcióban folyt a vita, 
az egyiken általában a hagyo
mányokról, a többin a m oz
galmi hagyományokról, a 
szakem berképzés hagyomá
nyairól és a kollégiumi diák- 
hagyományokról esett szó.

ll/fin t egyszemélyes delegá- 
J ' '  ció, sajnos, nem  tudtam  

m inden szekció ülésén részt 
venni, m indenesetre igyekez
tem  m indenre figyelni, m in 
denkivel beszélgetni, és az volt 
a fő szempontom, hogy m ilyen  
kezdem ényezéseink válhatnak  
hagyománnyá, m it tehetünk  
ezért, m ilyen jó kezdem énye
zéseket vehetünk át mástól. 
A z a vélem ényem , hogy akár 
szakmai, akár mozgalmi, de 
szórakozási szokásainkban is 
van jó néhány olyan, ami las
san hagyománnyá, hasznos, 
haladó hagyománnyá válhat. 
Ha például jobban megszer
vezzük szakklubjaink (ipar, 
pénzügy, tanár, agrár stb) 
m űködését, továbbra is sikere
sen m egtartjuk poltáborain- 
kat, szüreteinket, m egrendez
zük a gólyák akadályverse
nyét, n -ongyosbált, a veté l
kedőket, fogják még áldani 
neveinket, évjáratainkat a 
jövő közgazdászai, a k ik  szá
mára egyetem ünk nemcsak 
oktatási in tézm ény lesz, de 
alma mater, ahova gyakran  
visszajárnak, örömmel talál
koznak régi oktatóikkal, diák
társaikkal, és öregkorukban  
sem csak a m últat je lenti 
majd nek ik  az egyetem ha
nem  a je len t i s . .

Halász Géza

Interpellációs nap
(Folytatás az 1. oldalról)

vább szélesíteni a kereteket. 
Hasznosnak ta rtaná  viszont, 
ha a hallgatók nemcsak a 
szaktanszékük á ltal h irdetett 
szakszem inárium okra je len t
kezhetnének.

Vági elvtárs a  jegyzeteket 
hiányolóknak válaszolt, elmon
dotta, hogy míg A m erikában 
szinte nem  is ism erik a jegy
zetet, nálunk jegyzetdömping 
van, és túlságosan nagy ener
giát köt le az oktatók részéről 
az állandó jegyzetírás.

A  hallgatók a vizsgázások 
rendjéhez is hozzászóltak, 
egyikük javasolta, hogy ne egy 
tétel alapján vizsgázzunk, 
m ert így a szerencse túl nagy 
szerepet já tszik és felesleges 
izgalmakat okoz, helyesebb 
lenne, ha a szóbeli vizsga he
lyett m indenki átfogó dolgo
zatot írna, és azt kellene m eg
védenie. A kom plex állam vizs
ga például nagyon hasznos 
módszer, előbb kellene élni 
vele.

Bikics elvtárstól azt kifogá
solták, hogy a  technológia 
anyag túlságosan nagy részét 
köti le a IV. éves terv-elemző 
szakosok órarendjének, és egy 
általános műszaki szemlélet 
adás helyett csak a m ár egy
szer középiskolában megszer
zett műszaki ism ereteket is
métli. Bikics elvtárs szerint a 
heti négy óra igaz, hogy egy
negyede a hallgatók heti óra
szám ának, de abszolút é rte
lemben nem  találja  soknak, in- 
káb a  16 órát kevésnek.

Marosi elvtárs a  tanárok  és 
diákok kapcsolatáról beszélt, 
elmondotta, hogy ő a  IV. éves 
hallgatókat m ár kollégának te
kinti, akikkel közösen próbálja 
megoldani a feladatokat, nála  
puskázni is lehet, hiszen a vál
lalatoknál nem  az a jó szak
ember, aki m indent tud (ilyes
mi egyre elképzelhetetlenebb), 
hanem  az, aki tudja, mit, hoí 
keressen.

A z  inform atika tanszék ve- 
zetőjétől azt kérdezték, 

m iért nem  később oktatják a 
Fortrant. Kiss Imre elm ondot
ta, hogy éppen ellenkezőleg, a 
jövőben  még előbbre, az első 
évre szeretnék hozni, hogy a 
hallgatók későbbi tanulm á
nyaik során használni is tud
ják, elképzelhető például az 
analízisfeladatok program ba 
írása.

Még sok jelentkező volt, 
am ikor úgy fél tizenegy felé 
Öllé Lajos megköszönte a 
K ISZ -nek az interpellációs nap 
szervezését, örömmel vette a  
sok kérdést, hiszen a kérdések, 
problémák felvetése m inden
képen a tanárok-diákok közös 
ügyét, az oktatást és a tanulást 
szolgálja. Hasznosnak ta lálta  
a találkozás form áját, és re
mélte, hogy a jövőben is sor 
kerül hasonló rendezvények
re, de kérte a hallgatókat, hogy 
problémáikkal ne várjanak a 
következő interpellációs napig, 
hiszen a tanszékek ajtaja m in
denki előtt nyitva  áll, és így 
azonnal intézkedni tudnak.

Farkasházy T ivadar
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„Butik”!
Mi buták, ő boutique. 

Meg Modi, meg Kitty, meg 
Clara. Meg minden. Mi 
keresünk, ő kínál. Piac. 
Papagájtollak. Mi toliunk, 

tollasodik. Egy kőbalta 
egyenlő egy rőf vászon. 
K ét rőf vászon egyenlő 
egy nadrág. De szüle. De r e 
ped. Egyenlő semmi.

Egy boutique, két bou
tique, száz bolond. Pénz. 
Sok pénz. Esz. Kevés ész. 
F iatal butik, öreg butik. 
Divat. Megbotlik. Kiütik. 
Rászámolás: zöld, piros, li
la, cinóber, hupikék, ok
ker, bordó, csiricsáré.

M i. .  .nőség. Ö ...k ö rség ! 
K irakat. Berakat. Udvari 
bolond. Utcai bolond. Si
m a bolond. Dupla, vagy 
semmi. Dupla ár, semmi 
anyag. Nyakkendő, zseb
kendő, bökkenő. Válasz
ték. Ami belefér. Aszkéta- 
váll. G ilisztaterm et; So
vány tüdő. Nádszál gyo
mor. Prés. Satu. Úthenger. 
Lehengerlő választék. Fék.

Szem. Kocsány. Az any
já t! Mi lesz i t t  megfizet
ve?! Menő fej. Jövő láb. 
Százlábú. Cipő. Cipőtalp. 
Kopás. Futás. Lótás. Tás
ka. Zseb. Üres. Ötös talá
lat. Nyolcas m éret. Tár. 
Lom tár. Pénztár. Bár. Ha
bár!

Buuuuuuuuu! Tik. Tak. 
H arisnyanadrág. Kutyabőr. 
Műbőr kutya. Toronyóra 
lánccal. Lánc toronyórá
val. M inta. Hinta. Virág. 
Nincsen ing virág nélkül. 
Hej! Komámasszony, hol 
az áru? Turkáiás. Gyűrő
dés. Selejt. Mi lejt. Lejt 
ő. Üzlet. Ez lett. Négyleve
lű lóhere.

Mi jövő? Ő jövő! Hi
ánycikk. Cikihiány. Nyu
gaton is. Kapu a la tt is. 
Pincében is. Háztetőn is. 
Elidegenedés. Őskor. Kö
zépkor. Újkor. M últkor. Jó 
kor. Lázas kor. Téboly. 
Hangyaboly. Butikkor. Na
hát akkor! M ikor?

Torm ai László

Szóvá tettük 
intézkedtek?

Hát kérem, erre mondja  
valaki, hogy nincs gyors 
ügyintézés nálunk. Még- 
hogy fittye t hánynak a 
kritikának! A k ik  kételked
nének, azoknak bizonysá
gul.

Olvasták a m últkori 
számban a „Jééé, egér” cí
m ű rem ek kis írást. Nos, 
m it szólnak hozzá! Hát nem  
felháborító! A z  embert 
szemberöhögik az egerek 
a menzán. Mégcsak nem  is 
fehér, hanem közönséges 
szürke egerek. És vihán- 
colnak a kenyereskosárban. 
M egdézsmálják a kenye
ret. Igaz, néha csak ők ké
pesek megrágni, de azért 
mégis! De ne is beszéljünk 
róla többet, hiszen in téz
kedtek. N éhány nap óta 
m egjelent az étkezdében a 
macska.

Aranyos kis ciculi. Gyö
nyörű példány. Szép, kö
vér, látszik, szorgalmasan 
egerészik. Biztosan alapo
san a fejére olvastak oda- 
fönn. Már többször is ta
lálkoztunk. Néha ebéd köz
ben is felkeres. Én Cirmi- 
nek szólítom. Kedves, ra
gaszkodó állat. Nem bánt 
senkit. Nem  értem, m iért 
kapják a lábukat a nya
kukba a lányok, ha m egje
lenik. Nagyon a szívem hez 
nőtt, de tegnap csúnyán 
m egijesztett. K épzeljék el 
a kis bohó felm ászott a 
szellőztető kürtő tetejére. 
Tudják, ott, ahol az ebé
det osztják, hátha ott is 
van egér. Büszke voltam  
rá, m ilyen  bátor, m ilyen  
merész, de fé lte ttem  is. Mi 
lesz szegénykémm el, ha be• 
leesik valam elyik leveses 
edénybe? Nem tud úszni, 
és különben biztosan 
sem szereti, ahogy itt esi 
nálják a csontlevest. Ké
rem ká t az illetékeseket 
feszítsenek ki kis kedven  
cem érdekében biztonsági 
hálót a kürtő alá. Nagyon 
szépen köszönöm. Tiszte 
lettel egy állatbarát.

Sebők János

Állatkerti
újdonságok
Üj, m ini elefántot kapott 

az Á llatkert. A  kis elefánt 
(mely még nőhet is) csak 
m ikroszkóppal látható. 
M egérkezése után rögtön
zött sajtótájékoztatót tar
tott, am elyen leszögezte, 
hogy ennyi állatot még nem  
látott egy rakáson. K ifejez
te abbéli kívánságát, hogy 
megélhesse a matuzsálemi, 
és elkerülje az angol kórt.

Két, vadonatúj zsákba
macska érkezett az Á lla t
kertbe. M int az illetékesek
től m egtudtuk, ennél töb
bet egyelőre nem  tudnak 
róluk.

★
Üj lófajtát fedezett fel 

Loló professzor, a híres ló
fa jta  felfedező. A z  ú j á l
latot, m elynek két lába van  
és korántsem  olyan új, 
m int sokan hiszik Talpnya  
Lónak, latinul nyalibusz- 
nak nevezték el. Feltevése 
szerint nagyon elterjedt ez 
a fajta.

★
Mégegyszer a lovak.
Az Á lla tkert lovai m in

den reggel többször is 
m eghallgatják magnófelvé
telről a Pata Pata című 
számot. E gyikük a közel
m últban így nyilatkozott a 
számról: M ennyi pata és 
m ind a másé.

it
A z  egyetem  aulájában és 

a büfé előtt m inden nagy
szünetben rögtönzött ál
latóvodát rendeznek be. 
M int a rendezők elm ond
ták, a legkülönbözőbb ál
la tfajtákat szeretnék be
m utatni a közönségnek. A  
divatm ajm októl kezdve a 
gondolkodó papagájig, va
lam int a jómadaraktól as 
izompacsirtákig az állat
világ m inden értékes egyede 
megtalálható lesz — ígér
ték.

—  efpé —1
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MARX KÁROLY
K özgazd aságtu d om án yi 

E gyetem  lapja  
F ele lő s  szerk esz tő :  

F a rk a sin szk y  T iborné  
B u d ap est IX.,

D im itrov  tér 8.
K iadja a H írlapk iadó V álla lat  

F ele lő s  k ia d ó : C so llán y  F erenc  
K észü lt

a Szikra L apnyom dában

De jó nekem!
Túlléptem  az Életbe. Így, 

■**- nagy É-vel. És most 
jó nekem . Legalábbis így 
mondja m indenki. Mert 
m ost önálló, kereső ember 
lettem. Ez igaz. De.

Ha jobban meggondo
lom, nem  is olyan fenékig  
mákostészta, ha az ember 
önálló. Eddig, m int az 
apám fia, öt forintért 
gyorsvonat első osztályon 
oda utaztam  széles e ha
zában, ahová csak jólesett. 
Most, hogy rámszakadt az 
önállóság, m indjárt más. A  
különbségre a füzesabonyi 
szem ély fapadján döbben
tem  rá. Bum m -tatt-ta , 
bum m -tatt-ta , kattogták 
alattam a kerekek negy
vennyolc forint húszért. 
Biztosítás nélkül. De ne
kem  azért jó.

A m íg egyetemre jártam, 
nem  csináltam problémát 
abból, hogy beüljek-e a 
klubba egy fé l cseresznyé
re, vagy ne. Általában be
ültem , ha volt egy húsza
som. És általában volt. A  
jóisten tudja, honnan, de 
valahonnan m indig volt. 
Vagy legalábbis tudtam, 
hogy két-három  nap múlva  
lesz. És arra m ár lehetett 
inni. Ma viszont? önálló, 
kereső ember lettem, aki
nek a holnapra is kell gon
dolnia. Sőt. A  jövő hónap 
harmadikára is, legköze
lebb ugyanis akkor adnak 
fizetést. És addig is el kell

létezni valahogy. Ügyhogy 
ha most beülök a klubba, 
m axim um  egy Colára Jut
ja. A k i már kósolta m ind  
a kettőt, gondolom, tisztá
ban van a különbséggel. De 
nekem  azért jó.

lY feg az egyetem  és a 
■i’1- m unkahely között van 

más difi is. A z  egyetemre, 
ha nem  akartam, nem  
m entem  be. Ide, tetszik, 
nem  tetszik, be kell m en
ni. Reggel fé l nyolcra. De 
nekem  jó. A  kettő között 
egyéb különbség nincsen, 
m ert csinálni itt sem kell 
semm it, meg az egyetemen  
sem kellett. De az egyete
m en legalább lehetett.

És még valami. A z  egye
tem en nem  kellett papucs
ban járni. De itt törődnek 
az ember lúdtalpával, és 
kötelező a gyógypapucs 
használata. Úgyhogy ne
kem  jó. Nem  lesz lúdtal
pam. Itt ü lök papucsban 
az írógép előtt, és azon 
gondolkodom, m itől is 
olyan marha jó  nekem . Ja, 
persze, m ert beléptem a 
bérből és fizetésből élők 
népes táborába. Fizetem  a 
szakszervezeti díjat, ve
szem  a Vöröskereszt Csalá
di Lapját, és örvendezek, 
hogy ötven forin t helyett 
száztízért kapom a busz
bérletet. De egy kis ön

állóság ennyit csak megér, 
n em ? . . ,

—bors—

Több figyelmet érdemelnek!
Vegyes illúziókkal bak ta t

tam  a K inizsi utcai csarnokba, 
az NB I-es röplabdás lányok 
edzésére.

Azon m editáltam , hogy 
m iért van szüksége olyan csa
patra egy egyetemnek, amely 
— állítólag — nagyobb részt 
„idegen” játékosokból áll. 
Ugyanis azt zengték be n e
kem, hogy erről a  csapatról 
nem  érdem es az egyetemi lap
ba írni, m ert van ugyan egy
két egyetemista, de a többiek 
mind „idegenek”.

. . .  A zért csak elmentem. 
És m int k iderü lt nem  volt 
igaza az illetőnek.

Amikor megkérdeztem Hor
váth Zoltán edzőt, — aki m ár 
5 éve van a  csapatnál — 
azonnal eloszlottak a kéte
lyeim. Felsorolt vagy tíz ne
vet a csapatból, akik az egye
tem en dolgoznak vagy tanul
nak.

Ez elég meggyőző érv volt.
Szerinte is általános véle

mény az, hogy sok az ide
gen játékos. Pedig alaptalan 
vádak ezek.

Én elhittem , és rem élem  a 
kedves olvasók is elhiszik, 
hogy így van.

. . .  De kezdjük élőiről az 
eseményeket. A z NB II. alsó 
kapujában tartózkodott a csa
pat, am ikor jelenlegi edzője 
átvette  a csapat irányítását. 
A ttól kezdve egyenletes fejlő
dés következett. 1970-ben az 
N B  II. bajnokai, (!) 1971-ben 
az NB I. 7. helyét szerzik 
meg. A z idei bajnokságban 
pedig az 5. helyen állnak!

A z t hiszem nem  igen értek  
el még az egyetem sportéleté
ben ilyen ragyogóan szép so
rozatot! (?)

S. Nagy Lajos szakosztály
vezető  így összegzi az előre
haladás okát; „Kiváló, fe jlő 
dőképes játékosokból áll a 
gárda, akik m indent megtesz
nek a győzelem megszerzése 
érdekében. A szellem is k itű 
nő. És ezeken tú l dicséret il

leti az edző m unkáját, akin 
nem kis m értékben m úlott az, 
hogy itt  van a csapat”.

Válogatottakat is ad a csa
pat. Jelenleg Ecker Márta és 
Biszku Éva kerettagok.

A z eredm ényekkel azonban 
fordítottan arányos a néző
szám alakulása. Hogy m iért? 
Az ok: akik „beszurkolták” a 
csapatot az NB 1-be, közben  
itthagyták az egyetemet. A  
nézűutánpótlással tehát baj 
van, pedig nagyszerű felüdü
lést, szórakozást nyújt egy- 
egy röplabdameccs. Érdemes 
kim enni a csapatot buzdítani. 
(Nem utolsósorban azért is 
m ert az egyetlen NB I-es csa
patunk!)

. . .M íg  a nézőknél utánpót
lásbeli problém ák adódnak, 
nem  így van az aktív sporto
lóknál. Ez is azt m utatja, hogy 
híre van a csapatnak.

A Testnevelési Tanszék fia
tal tanárnője Kelem en Erdré- 
né edzi az utánpótlást. Á llan
dó jelenség, hogy 15—20 já 
tékos jár edzésre. És ez jó 
jel a jövőre nézve.

. . .  Horváth edző bízik az 5. 
hely megszerzésében. A  to
vábblépést azonban — a jövő
re  nézve — nem  látja teljesen  
biztosítottnak.

Korlátozottság lép fe l az 
edzőtáborozások tekintetében  
is, de vannak olyan objektív 
nehézségek, amelyek lehetet
lenné teszik a kom oly alapo
zást. Ilyen a sok vidéki já té
kos, illetve a vizsgaidőszak 
kérdése.

Ezeket a hátrányokat el kell 
ism ernünk, és annál többre 
kell becsülni a csapat teljesít
m ényét, am it teljesen amatőr 
keretek között ért el.

Véleményem szerin t — ne
hézségeik ellenére is — még 
jobb helyezés elérésére is ké
pes ez a gárda!

Kívánom, ezt játékosoknak, 
edzőnek, szakosztályvezető
nek egyaránt.

Sz. I. A.

3. h ely!

o o

f e l s é k e s  ekszelenc!
Lassan elérkeszik asz asz idő, 
am ikor lejár jokositványom  
szavatosáki ideje, hiszen vék-  
zésem  óta a köszkaszdasáktu- 
domány óriási léptekkel ha
lad ide oda. A  réki etyetem i 
em lékek m ekfaku ltak  m in t a 
Zöld Pofa szakálla ha kitör 
az óceánon a vad hetyi szél. 
Aszér néha etyet etyet elősze
dek asz eszem  tokjából, hoty  
egyesztessem a mai viszonok- 
kal. Em lékeszetem  szürke kö 
dében ijenkor vilákit a hold és 
ném a m enetkén t vonulnak  
előttem  ifjú  zarándoktársaim, 
akik aszóta már a köszgaszda- 
sáki gyakorlat sürü dzsungelé
ben vadásznak fiatal bakokra. 
Á m  ekkor m ék fetyvertelenek  
voltak, könytárba jártak hál
ni, oj mohó ilyekeszettel szív
ták magukba a tudást m int 
akasztót ember a leveköt és 
oktatóik m inden szava szent- 
irásként lebeget a táblán. Esz 
a mai nép viszon már nem  
ojan kiszolgáltatot és megal
kuvó hanem ikaszi néphesz 
méltóan ijeszt és fenyeget.

l ije k sze r zé k  a pallosjogot, 
am it u ty  h íjnak hogy 

halkatói demokrászia és élnek

is vele. Már sok tanerőnek le- 
vákták a fejét, asz illetékesek  
alik tyőszik visszaragasztani. 
Országos ism eretsékeknek ör
vendő profeszorok soxor da
dogva mongyák el saját m á
niájukat m er álandóan ától re
m eknek, hoty roszul rakosz- 
nak ety iktelen  igét és a hal- 
katósák kivonul asz ülésből 
tiltakozás gyanánt. Egyébkén  
érdekes módon a leknatyob  
tiltakoszás akor van ha jó fil
m ek m ennek a környesző m o- 
szikban. Asz e tyik  csoport már 
évek óta nem  jár szántáspoli
tikai szemináriumra, m er a 
szem inárium veszető fe jé t an- 
tiesztétikusnak találták és a 
lánydiákok ától fé ltek, hoty 
születendő gyerekeik etöl ide
gesek lesznek. Eszeknek a sze
gén szem inárium veszetöknek  
etyépkén fé lévenként alkal
masági visgát kel teniük. esz 
aból ál, hogy a diáksák köré
ben kérdőíveket osztanak ki 
ijen kérdésekéi:
1. A  tanerő maka szerint: hűje 
— fé lhüje  — idióta — nincs 
k i a kereke (mekfelelő aláhú
zandó piros írónál)
2. A  tanerő stílusát m ijenek  
találja?
nyers — bárdolatlan — 
együgyű  — faragatlan — kö- 
zönsékes (megfelelő aláhúzan
dó szürke írónál)
3. Nem  gyanakszik e valami
jén testi hibájára?

4. A csöngetéskor abbahaggya 
e a m ekkeszdet mondatot va ty  
a diákság szabadidejének és 
orvosilak indokolt pihenésé
nek rovására befejezi?
5. K i szokot e tekinteni asz 
ablakon és m üvei * más gya
nús dolgokat?
6. Zaklattya e a tanerő kér
désekéi önöket?
7. M it gondolnak m ijen  szán
dék lapankhat amögöt, hoty

lelkiism eretesen és szaksze
rűen láttya el feladatát?

A kérdőíveket asztán ösze- 
gyű jtik  és akire valami

jén  elmarasztaló megjeddzést 
te ttek  asz röpül. A sz okosok 
persze nem  teszik k i magukat 
ijen veszéjnek, hanem már éf-  
köszben krumplicukorral, par- 
mezánsajtal, fügével, datojá- 
val, kókuszdióval és más ke
leti csemegével kedveskedik a 
halkatósáknak. A  kérdőívet 
kibocsátók aszonban ere ha
mar rájövének és m ost más 
aszelöt kiosszák m ielöt a d iák
sák szeméjesen megismerné a 
gyanusitot alakot. A  diák ity  
elfogulatlanul fénykép  és ön
életrajz alapján m ondhat véle
m ényt jövendő oktatójáról. 
Tuggya felsék nincs nacce- 
rübb dalok, m in t am ikor ijen  
nagyigényü a nép. Eszek a 
fiatalok már nem  betokoso- 
dot szakbarbárok akarnak le
ni, hanem széleslátókörü em 
berek. N ekik ojan széles a lá
tókörük, hoty a köszkaszdasák- 
tudom ány alik fér bele. Mer 
van it film klub, ujsák, éne
kor, zenekar, tánckar. Híjába 
mongya a tanerő, hoty it el
sősorban iparkar m ek kereske
delem kar van, a d iák ere ászt 
válaszolja, hoty Sivának is 
csak néty lába van, nem  lehet 
m indent eccerre. A  m últkor az 
uluában kit fiatal egyén be
szélgetését halkattam  és kép- 
zejje fensék nem  a tanerőket 
szitták hanem köszgaszdasáki 
kérdésekről beszélgettek, de 
asztán kiderült, hoty Képző
m űvészeti Főiskolások akik  
nem  akarnak betokosodni. 
Egyébkén m int látja felséked  
az udvari fénképész alaposan 
megöregitet, de esz m ék nem  

akadája annak, hoty a jövőben is 
maraggyak szives tudósítója 
úgyis m int hejctes kirój

Fülig Jim my

Ó riási k ü zd elem b en  dőlt c l a 
k isp á ly á s  labd arú gó v illám torn án  
a C entenárium i K upa sorsa . A  
b en ev eze tt 32 b u d ap esti fe lső o k ta 
tási tan in tézet c sap ata i között. A 
ren dező B u d ap esti KISZ B izottság  
id eá lis  fe lté te le k e t terem tett a 
torna leb o n yo lítá sára . A n ev eze t
tek  k özö tt 5 közgázos csap at is 
volt. Az e lőd ön tők  k ie sése s  ren d 
szeréb en  az A lt. Kar é s  az I. é v 
fo ly a m  csap ata  n em  tu d ott az e l
ső  ak a d á ly o n  tú lju tn i. K özeled ve  a 
dön tőhöz eg y re  é leseb b  lett a k ü z
d elem . A  torn a  m ásod ik  nap ján  a 
g y ő z te sek  csop ortjáb ó l a továb bi 
se le jtező k  u tán  az érm ek  sorsába  
m ár csak  az Ipar Kar e lső  c sa 

pata tu d ott b e leszó ln i. Az előd ön 
tőb en  azonban  ba lszeren csés  
m érk őzésen  k ik ap ott, é s  a v ere 
ség g e l nem  ju to tt dön tőbe. A har
m ad ik  h e ly ér t fo ly ó  k ü zd elem b en  
az Ipar I-cs  csap at m agára ta lá l, 
len d ü le tes  tám ad ójá ték k a l b izto 
sítja  győ ze lm ét. Ezzel az Ipar I. 
eg y ü ttese  e ln y er te  a n ag y o n  e lő 
k elő  harm ad ik  h e ly e t, s  az 1000 
F t-os sp ortszervásárlási u ta lván yt 
és az em lék p la k ette t. K ülön ki 
k ell em eln i K ovács G y., G orday  
F. és V. J ó zse f len d ü le tes  Játé
kát, m e ly  a c sap atot á tseg íte tte  a 
p illa n a tn y i h u llám vö lgyön .

Su szter

Ide figyelj, te beretváit képű
TTlök a fogorvosnál sorom ra várva, és olvasnék. M ár 

régóta olvasnék. De nem olvasok. Mögöttem röp
ködnek a betűk. Kezem lassan ökölbe szorul. Mögöttem 
egy beretváltképű ül, és suttog. Illedelmes fiú. Nem be
szél hangosan, azt nem  illik. H át suttog. D irekte k ivá
lasztja a szavakat. Röpködnek az s, sz, cs betűk. Szemem 
elhomályosul,

Hol fáj — kérdem  a beretváltképűt. Az elcsodálkozik 
és bizonytalanul arcára m utat. Nyomatékosan szájon vá
gom. Fáj még — kérdem  tőle szelíden. Csak bámul. 
Kétszer körbecsavarom  az orrát, és lefogom a szemét, 
hogy ne könnyezzen. Ez csak suttog, susmorog, sutkorá- 
szik, ahogy a torkán kifér. Kiállók a tengerpartra, fel
megyek a hegytetőre, barlangba megyek. Elmegyek és 
kiüvöltöm magam. Kezembe gyúródik a könyv. Jó, hogy 
hoztam ezt a  könyvet. Lám, most olvashatnék. Megló- 
bálom a  szekercét, meg a géppisztolyt. Le veled, te  bo
rotváltképű bagoly. A bíróság életfogytiglani suttogásra 
ítélte. Az ügyész súlyosbításért fellebbezett.

Igen, most odamegyek, és azt mondom neki. — Uram, 
te  borotvált k ép ű ! Ha nem  tátod ki azt a ronda pofádat, 
hát én széthasítalak, te  nyavalyás. Könyörülj m irajtunk. 
Minden hiába. Az s betűk betöltik a szobát, m ár szivá
rognak ki az utcára, elöntik a tereket, behatolnak a la 
kásokba, és az egyesült seregek csapást csapás után m ér
nek tiszta csengésű ellenfeleikre.

Az intézetben csend van. Nyílik az ajtó, fehér köpe
nyes ápoló lép be rajta. Megint kezelésre visznek. Nem 
— ordítom, és kezemet védekezőén magam elé tartom.

A fogorvos rámmosolyog, és ajka szólásra nyílik. 
Szemüvegén keresztül megcsillan a lám pa fénye. — Ki 
a következő?!

Rejtő Gábor
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